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Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай 
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.

Íà ïðàñòîð,  íà øûðîê³ ðàçëîã
Âûõàäç³,  ìîé íàðîä,  ãðàìàäîþ...
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Прачытай сам i перадай другому.

Мінск 
у баявой аблозе
У апошнія дні мінулага тыдня Мінск 

выглядаў як сталіца акупаванай краіны. 
На вуліцах і плошчах было столькі баявой 
тэхнікі, амапаўцаў і іншых сілавікоў, што, 
вядома ж, выклікала пэўную трывогу ў 
грамадзян. “Касманаўты” хапалі людзей, 
лічы, без разбору. Паводле звестак 
праваабаронцаў і валанцёраў, у прамежку 
паміж 25 і 28 сакавіка ў Мінску і розных 
рэгіёнах краіны ў пастарункі трапілі 
больш за 500 чалавек (!).

Міжволі ўзнікаюць пытанні: калі ў 
Беларусь вернецца спакойнае жыццё? І 
хто яго парушыў і працягвае парушаць? 

Няўжо тым, хто трымае ўладу на 
штыках, не зразумела: мільёны людзей 
будуць змагацца за справядлівасць, 
за свае законныя правы да таго часу, 
пакуль яны не будуць адноўлены? 
Беларускі народ заслужыў і чэсных 
выбараў, і легітымнага прэзідэнта, і 
дэмакратычнага ўрада.

Здымкі, якія, шаноўныя чытачы, перад 
вашымі вачыма, – гэта сведчанне вялікай 
трагедыі, якую ў XXI стагоддзі перажывае 
наша родная Беларусь, якую перажываем 
мы ўсе разам…

(Працяг тэмы на 2-й стар.)

XXI сТАГоддзЕ, у цЭНТРы ЕўРопы

В НоМЕР!

Виктор Бабарико хочет 
создать партию 

«Вместе»

В НоМЕР!

Виктор Бабарико хочет 
создать партию 

«Вместе»
Экс-банкир передал 

из СИЗО КГБ обращение 
к своим сторонникам.

«Я никогда не состоял ни в какой пар-
тии и не предполагал, что такая форма 
объединения людей имеет право на суще-
ствование в XXI веке, – говорит Бабарико. 
– Но белорусы показывают, что я был 
неправ.

Нам нужна партия. Но партия не как 
самоцель, а как наиболее эффективный 
инструмент достижения нашей победы. 
Партия нашего будущего, основанного на 
правде, добре и свободе.

Она должна обеспечить решение следу-
ющих задач:

– показать большинство людей, которое 
устало жить в атмосфере лжи, ненависти и 
страха;

– объединить действия разрозненных 
самостоятельных инициатив;

– обеспечить работу групп и объеди-
нений и возобновить деятельность внутри 
страны.

Я верю, что мы сможем это сделать, и 
моя вера основывается на тех достижени-
ях, которые были продемонстрированы за 
последний год. Мы помним, как меньше 
чем за неделю была собрана одна из самых 
больших инициативных групп в количе-
стве примерно 10.000 человек. Эти неве-

роятно креативные и инициативные люди 
обеспечили фантастические результаты по 
вовлечению людей в борьбу за лучшую 
будущую Беларусь.

В августе прошлого года белорусский 
народ написал одну из самых славных 
страниц в борьбе за нашу нацию. Несмотря 
на циничный обман власти, устрашение 
и насилие в отношении мирных и без-
оружных людей, мы не остановились и 
продолжили борьбу за свободу и незави-
симость не только Беларуси, но и каждого 
человека. Мы сделали то, что не удавалось 
сделать предыдущим поколениям: пробле-
мы и судьба Беларуси и белорусов стали 
центром внимания и сопереживания всего 
цивилизованного мира. Мы можем гор-
диться и с честью нести имя «белорус».

Но нам нельзя останавливаться на полпу-
ти. Мы должны именно сейчас объединить 
свои усилия и продемонстрировать един-
ство цели и воли. Не сделать этого – значит 
вновь пустить в наши души раба, которого 
мы выгнали в прошлом году и которого нас 
заставляли кормить последние 26 лет.

Мы обязаны создать партию «ВМЕСТЕ». 
Должны помочь друг другу поверить в 
себя, в соседа, в свою страну. Нельзя остав-

лять раковую опухоль страха и беспомощ-
ности нашим детям и внукам.

Да, это не просто. Ужасы, которые мы 
видим на улицах, сеют зерно сомнений и 
неизвестности. Однако нельзя забывать, 
что именно неоправданная жестокость со 
стороны власти свидетельствует о ее стра-
хе и бессилии перед собственным народом.

Наша обязанность – освободиться от 
иллюзии силы режима, реально оценить 
его слабости во всех сферах нашей жизни 
и напомнить себе о собственных достоин-
ствах и силе.

Успех зависит только от нас. Если мы 
будем действовать сплоченно, постоянно 
и последовательно, мирно и адекватно, то 
неизбежность победы – очевидна.

Нельзя удерживать власть вопреки воле 
народа!

Вступив в партию, мы будем еже-
дневно демонстрировать преимущества 
быть вместе в достижении общей цели. 
Преимущества, которых лишены в рамках 
индивидуальной борьбы. И это важно не 
только для настоящего, но и для будущего.

Будем «Вместе»! Будзьма «Разам»!
Виктор БАБАРИКО.

Минск, СИЗО КГБ».

ОТ РЕДАКЦИИ
Кто-кто, а известный драматург Андрей Курейчик, прочитав это письмо Виктора Бабарико, воскликнет: наконец-

то услышали меня! В прошлом номере «Народной Воли» его статья вышла под таким говорящим заголовком, как 
«Беларуси не царьки нужны, а мощная политическая сила». И, возможно, она, мощная политическая сила, в скором вре-
мени появится. Теперь вся надежда на сторонников Бабарико.

суд

У гомельскім СІЗА судзяць пенсіянера МУС

29 сакавіка ў гомельскім СІЗА-3 пачаўся 
суд над грамадскім актывістам і палітыкам, 
былым афіцэрам міліцыі Уладзімірам 
Няпомняшчых. Пра гэта са спасылкай на 
адваката, з якога ўзята падпіска пра нераз-
галошванне, паведаміла жонка Уладзіміра 
Алена.

Раней Уладзімір і сам напісаў у лісце дадо-
му, што суд з 25 сакавіка перанесены на 10 
гадзін 29 сакавіка і праходзіць ён будзе ў 
закрытым рэжыме.

Няпомняшчых судзяць паводле двух 
крымінальных артыкулаў: 366 – пагроза ці 
гвалт у дачыненні да службовай асобы пры 
выкананні службовых абавязкаў і 369 – абра-
за прадстаўніка ўлады. Санкцыі, асабліва 
паводле першага артыкула, даволі сур’ёзныя 
– не толькі штраф, папраўчыя работы, але і 
абмежаванне волі ці нават арышт на тэрмін 
да пяці гадоў.

Уладзімір Няпомняшчых ужо чацвёр-
ты месяц знаходзіцца ў следчым ізалятары 
Гомеля. Яго затрымалі і ўзялі пад варту 23 
снежня пасля наведвання Гомельскага раён-
нага аддзела СК, дзе на актывіста завялі 
крымінальную справу за пагрозу ці гвалт 
у дачыненні да службовай асобы. У той жа 
дзень у кватэры Няпомняшчых прайшоў 
вобыск, у яго забралі камп’ютар ды іншыя 
носьбіты інфармацыі.

Абвінавачанне супраць Уладзіміра, 
наколькі вядома, выглядае досыць анекда-
тычна. А здарылася вось што. У лістападзе 
былы афіцэр міліцыі прысутнічаў на суд-
зе гамяльчаніна Георгія Васіленкі, які 
падчас жнівеньскіх пратэстаў супраць 
фальсіфікацыі выбараў замяніў на цэнтраль-
най плошчы афіцыйны сцяг на бел-чырвона-
белы.

Крымінальную справу ў дачыненні да 
Васіленкі за злоснае хуліганства разглядаў 
суддзя Цэнтральнага раёна Сяргей Салоўскі, 
а абвінавачанне падтрымлівала прадстаўніца 
пракуратуры Алеся Жураўлёва. Калізія ў 
тым, што следчыя на пачатку распачалі спра-
ву за здзек з дзяржаўнага сімвала, а пасля 
перакваліфікавалі на злоснае хуліганства. 
Санкцыі паводле гэтага артыкула больш 
суровыя.

У судзе памочніца пракурора горада 
Алеся Жураўлёва як дзяржаўны абвінаваўца 
падтрымала кваліфікацыю дзеянняў 
Васіленкі і прапанавала асудзіць 25-гадовага 
гараджаніна менавіта на 2 гады абмежавання 
волі з накіраваннем у папраўчую калонію 
адкрытага тыпу. У выніку суд і пакараў 
Васіленку 2 гадамі “хіміі”.

На толькі што абвешчаны прысуд 
эмацыйна адрэагаваў прысутны ў зале 
Уладзімір Няпомняшчых. Казаў, што спра-

ву сфальсіфікавалі і за гэта ўрэшце будуць 
адказваць усе – пракуроры, следчыя, суддзі, 
міліцыянеры. Апошнія з іх бачылі замену 
сцяга на флагштоку, але не рэагавалі на такія 
дзеянні.

Выглядае, што рэакцыю Уладзіміра 
Няпомняшчых на прысуд прадстаўніца 
пракуратуры Жураўлёва і ўспрыняла як 
пагрозу на свой адрас. Да пагрозы следства 
дадало яшчэ адзін крымінальны артыкул 
– публічную абразу прадстаўніка ўлады ў 
сувязі з выкананнем ім службовых абавязкаў. 
Відаць, таму, што актывіст выказаў агульную 
па сэнсе фразу, у якой адносіў сілавікоў да 
“арганізаванай злачыннай групоўкі”.

68-гадовы Уладзімір Няпомняшчых 
з’яўляецца пенсіянерам МУС. Пасля службы ў 
міліцыі і звальнення ў запас па стане здароўя ён 
працяглы час займаўся прадпрымальніцтвам. 
У горадзе актывіста ведаюць як чалаве-
ка, які ўлетку часцяком ходзіць у майцы з 
надпісам “За Беларусь без Лукашэнкі”. Ён яшчэ 
і сябра Аб’яднанай грамадзянскай партыі. У 
2016-м і 2019 гадах на парламенцкіх выбарах 
Няпомняшчых балатаваўся кандыдатам у 
дэпутаты, а на мінулагодніх прэзідэнцкіх выба-
рах вылучаўся “кандыдатам пратэсту” ў спісе 
Мікалая Статкевіча.

Выбарчую кампанію Уладзімір 
Няпомняшчых скарыстаў, каб сабраць 
актыўных гамяльчан для назірання за гала-
саваннем непасрэдна на выбарчых участках. 
Калі назіральнікаў не дапусцілі на ўчасткі, ён 
і яго паплечнікі сталі сачыць за галасаваннем 
каля выбарчага ўчастка праз акно.

Уладзіміра неаднаразова арыштоўвалі і 
штрафавалі за ўдзел у мірных акцыях пратэ-
сту ў Гомелі і Мінску.

Анатоль ЛІПСКІ.

На здымках: Уладзімір Няпомняшчых.
Алеся Жураўлёва ў судзе.
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XXI сТАГоддзЕ, у цЭНТРы ЕўРопы

Чаму знялі кіраўніка міліцыі 
Мінскай вобласці?

«Народная Воля» даведалася пра прычыны.
Указ аб вызваленні ад пасады кіраўніка 

УУС Мінскага аблвыканкама генерал-маё-
ра міліцыі Аляксандра Кавальчука быў 
падпісаны напрыканцы мінулага тыдня. 
Пра тое, чаму было прынята такое кадра-
вае рашэнне, нічога не паведамлялася. І ва 
ўказе ніякіх афіцыйных падрабязнасцяў 
не было.

Аляксандр Кавальчук узначальваў 
міліцыю Мінскай вобласці з лютага 2018 
года. Да гэтага ён чатыры гады кіраваў 
УУС Магілёўскага аблвыканкама. Там 
пра былога начальніка адклікаліся даволі 
добразычліва, нават называлі лібералам. 
Адзначалі, што Кавальчук, у адрознен-
не ад аднаго з былых міністраў унутра-
ных спраў Ігара Шуневіча, не быў вялікім 
прыхільнікам паліграфа. Між іншым, 
адзін час Кавальчука называлі канкурэн-
там Шуневіча – выказваліся версіі, што ён 
можа заняць пасаду міністра ўнутраных 
спраў.

Аляксандр Кавальчук родам з 
вёскі Леткаўшчына Слуцкага раёна, 
вучыўся ў Новасібірскім вышэйшым 
ваенна-палітычным агульнавайсковым 
вучылішчы, але пасля распаду СССР 
перавёўся і скончыў Мінскае ваеннае 
каманднае вучылішча, Акадэмію МУС.

Генералу Кавальчуку 49 гадоў, ён даволі 
паспяхова ішоў па службовай лесвіцы: 
пачынаў оперупаўнаважаным аддзялен-
ня крымінальнага вышуку крымінальнай 
міліцыі ў Слуцку. Генеральскія пагоны 
атрымаў у сакавіку 2017-га – праз тры гады 
кіравання УУС Магілёўскага аблвыкан-
кама.

Аляксандр Кавальчук быў адным 
з тых генералаў, хто пракаментаваў 
масавыя пратэсты пасля прэзідэнцкіх 
выбараў-2020. Увогуле, Кавальчук не хава-
ецца ад журналістаў і адказвае на любыя 
пытанні. Ён лічыць, што з прэсай трэба 
сябраваць.

“Пасля ўсяго пройдзенага хочацца 
ўжо не рэвалюцыі, а эвалюцыі, – гаварыў 
Кавальчук у снежні мінулага года на 
старонках міліцэйскай газеты. – Бо 
рэвалюцыйны шлях, па сутнасці, нічога 
пазітыўнага для большасці насельніцтва 
і краіны не нясе – толькі чалавечыя ахвя-
ры, разбурэнне інфраструктуры, заняпад 
эканомікі. Узнавіць усё хутка, як у казцы, 
не атрымаецца. Гэта цяжкі і доўгі працэс, 
а часам – немагчымы.

Сёння ёсць пэўны эканамічны спад, 
прычым не толькі ў нас, але і ва ўсім све-
це. Плюс пандэмія. У такія часы якраз 
і ўзнікаюць пратэсты: калі з’яўляюцца 
намёкі на нестабільнасць, якія выклікаюць 
незадаволенасць. А нашы людзі, якім шмат 
чаго дасталася ад дзяржавы практыч-
на бясплатна, да гэтага часу памылкова 
мяркуюць, што гэта закладзена прыро-
дай і не залежыць ад працы улад. Вось 
іх у цяперашняй напружанай эканамічнай 
сітуацыі і аказалася прасцей пераканаць 
у неабходнасці тэрміновых перамен. Хоць 
раней грамадзяне выходзілі на вуліцы таму, 
што ім зусім не плацілі зарплату і няма за 
што было карміць сем’і. Але ж сёння зусім 
па-іншаму...”

Магчыма, навіна аб сыходзе стала для 
Аляксандра Кавальчука такім жа вялікім 
сюрпрызам, як і для генерала Ігара 
Яўсеева, які да нядаўняга часу займаў 
пасаду памочніка прэзідэнта па Мінскай 
вобласці? Як высветлілася, не. У выпадку 
з Кавальчуком адхіленне ад пасады – 
гэта, так бы мовіць, звычайная планавая 
ратацыя.

Не выключана, што ў бліжэйшы 
час генерал Кавальчук атрымае 
камандзіроўку ў Маскву і будзе прыз-
начаны афіцыйным прадстаўніком 
Міністэрства ўнутраных спраў у 
Расіі. Пакуль Аляксандр Кавальчук 
знаходзіцца ў адпачынку. І чакае прыз-

начэння. Калі нічога не памяняецца, то 
ён як мінімум на некалькі гадоў з’едзе ў 
Расію.

Пасада прадстаўніка МУС Беларусі пры 
амбасадах іншых краін прыраўноўваецца 
да пасады саветніка дыпламатычнага 
прадстаўніцтва Беларусі за мяжой.

Прадстаўнікі МУС Беларусі ў замеж-
ных дзяржавах звычайна прызначаюц-
ца на тэрмін да трох гадоў. Па службо-
вай неабходнасці гэты тэрмін можа быць 
прадоўжаны ці скарочаны міністрам 
унутраных спраў. Прадстаўнікі МУС 
Беларусі ў замежных дзяржавах раз-
мяшчаюцца ў памяшканнях беларускіх 
амбасад, карыстаюцца дыпламатычнай 
поштай, тэлефоннай сувяззю, телефак-
сам, у рамках сваёй кампетэнцыі выкон-
ваюць загады міністра ўнутраных спраў 
і Надзвычайнага і Паўнамоцнага Пасла 
Рэспублікі Беларусь у дзяржаве знаход-
жання. Аператыўнае кіраванне дзейнас-
цю прадстаўнікоў МУС у замежных дзяр-
жавах ажыццяўляе адзін з намеснікаў 
міністра ўнутраных спраў.

Пасля вяртання з такой дыплама-
тычнай камандзіроўкі толькі адзінкі 
заставаліся незапатрабаванымі альбо 
непрацаўладкаванымі. У розныя гады 
афіцыйнымі прадстаўнікамі МУС Беларусі 
ў Расіі былі экс-начальнік галоўнага 
ўпраўлення крымінальнага вышуку МУС 
палкоўнік міліцыі Валянцін Патаповіч, 
Фарыд Канцараў, які потым даволі 
паспяхова працаўладкаваўся ў “Газпром”, 
намеснікі міністра ўнутраных спраў 
Віктар Жыбуртовіч і Віктар Філістовіч. 
Дарэчы, Філістовіч атрымаў гэтае прызна-
чэнне праз некаторы час пасля скандалаў з 
міліцэйскімі катэджамі на беразе Мінскага 
мора. 

Да нядаўняга часу афіцыйным 
прадстаўніком МУС Беларусі ў Расіі быў 
генерал-маёр Віктар Сенько. Але ён не так 
даўно сышоў на пенсію.

Дарэчы, на сённяшні дзень вакантнымі 
застаюцца крэслы адразу двух начальнікаў 
абласных ўпраўленняў унутраных 
спраў. Пасля прызначэння Вадзіма 
Сіняўскага міністрам па надзвычайных 
сітуацыях пакуль ніхто не заняў паса-
ду кіраўніка Гродзенскага УУС. А цяпер 
яшчэ вызвалілася і месца начальніка УУС 
Мінскай вобласці.

Марына КОКТЫШ.

За што з Паўла 
Севярынца патрабуюць 

189 рублёў?
Палітык знаходзіцца за кратамі з 7 чэрвеня, 
але грошы неабходна заплаціць яго блізкім.

Нагадаем, што Павел Севярынец быў затрыманы ў чэрвені, 
пасля гэтага ў дачыненні да яго былі вынесены тры пастановы аб 
адміністрацыйных арыштах па 15 сутак кожная за ўдзел у перадвыбарных 
пікетах і заклікі да ўдзелу ў масавых мерапрыемствах.

Пасля 75 сутак адміністрацыйнага арышту Севярынца не выпусцілі, а 
перавялі ў СІЗА №1 г.Мінска ў статусе падазраванага па арт.293 КК (“Арганізацыя 
масавых беспарадкаў”). Пазней яму было прад’яўлена абвінавачанне.

Днямі маці палітвязня Таццяна Севярынец атрымала з аддзела 
прымусовага выканання Першамайскага раёна г.Віцебска пастанову 
аб узбуджэнні выканаўчай вытворчасці, у якой сказана, што з Паўла 
Севярынца трэба спагнаць запазычанасць у суме 189 рублёў на карысць 
ГУУС Мінгарвыканкама.

– Я нават спачатку не зразумела, адкуль узялася гэтая запазычанасць 
у чалавека, які дзясяты месяц знаходзіцца за кратамі, – распавяла 
Таццяна Севярынец “Народнай Волі”. – Усе штрафы былі аплачаны, 
што за новая лічба з’явілася?

Калі пачалі разбірацца, то высветлілася, што такую суму неабходна 
заплаціць за знаходжанне Паўла ў сталічным Цэнтры ізаляцыі 
правапарушальнікаў на Акрэсціна з 6 па 20 жніўня мінулага года – за 
апошнія 15 сутак у ЦІПе. Дзіўна, што раней ні пра якія запазычанасці 
ніхто не нагадваў, а зараз яна раптам “усплыла”. Са жніўня па сённяшні 
дзень нам нічога не прыходзіла і раптам – прачнуліся! Чалавека не 
выпусцілі ні на хвіліну на волю, не далі ніводнага спаткання ні мне, ні 
жонцы Паўла, затое пра грошы яны не забываюцца.

Таццяна Севярынец кажа, што на аплату запазычанасці далі ўсяго 
тыдзень і плаціць давядзецца.

– Гэта ж палова маёй пенсіі! – абураецца жанчына. – Але плаціць трэба. 
Срава ў тым, што ў нашай кватэры ў Віцебску прапісаны Павел, я і мой 
муж. Сын мае права на трэць жыллёвай плошчы. Калі ў Паўла было шмат 
штрафаў за ўдзел у нейкіх акцыях, ён не паспяваў іх аплачваць, а таму 
наклалі арышт менавіта на трэць нашай віцебскай кватэры.

Пасля з даўгамі расплаціліся, і арышт знялі, але зараз калі не аплаціць, 
то зноў будзе арыштавана частка кватэры. Таму лепш не даводзіць да 
гэтага. Хаця, безумоўна, сітуацыя проста абсурдная. Чалавека ні за 
што кінулі за краты, і ён яшчэ за гэта павінен плаціць!

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

Чаму маўчыць 
нарвежская 
кампанія?
Страйкамаўцы ААТ 

«Беларуськалій» па-ранейшаму 
чакаюць адказу ад нарвежцаў.

Нагадаем, што нарвежская кампанія Yara – 
адзін з буйнейшых сусветных пастаўшчыкоў 
мінеральных угнаенняў і адзін з ключавых кліентаў 
Беларускай калійнай кампаніі.

Апошнім часам кампанія з Нарвегіі імкнулася 
дасягнуць пазітыўных змен праз дыялог з 
кіраўніцтвам Беларускай калійнай кампаніі і 
«Беларуськалія».

Не так даўно страйкам «Беларуськалія» зноў 
звярнуўся да нарвежскай кампаніі з просьбай не 
падпісваць кантракт да выканання кіраўніцтвам 
прадпрыемства вылучаных страйкамаўцамі 
патрабаванняў.

А вось Беларускі кангрэс дэмакратычных 
прафсаюзаў (БКДП) заявіў, што ён зацікаўлены ў 
дзейнасці Yara International на беларускім рынку, 
бо кампанія з’яўляецца «ўзорам паводзін сацыяльна 
адказнай кампаніі».

– Ніякіх навін ад кіраўніцтва кампаніі Yara 
пакуль няма, – кажа лідар страйкама ААТ 
«Беларуськалій» Анатоль БОКУН. – Генеральны 
дырэктар нарвежскай кампаніі Свенс Турэ 
Холзетэр паабяцаў, што з намі выйдуць на сувязь 
«у бліжэйшы час», але гэты час, відаць, скончыўся 
яшчэ тыдзень таму.

– Ці ёсць нейкія крайні тэрмін, да якога 
нарвежцы павінны вызначыцца з кантрактам?

– Наколькі я зразумеў, ніякіх дакладных 
тэрмінаў няма, а пралангацыя кантракта ўжо 
адбылася. Размова ідзе пра тое, ці гатова Yara ска-
саваць кантрактныя абавязальніцтвы з-за таго, 
што працягваюць парушацца грамадзянскія правы 
рабочых. Будзем чакаць іх адказу…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

з пЕРШыХ ВусНАўсІТуАцыЯ

(Працяг.  Паатак на 1-й стар.)
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поЛИТИЧЕсКИЙ сКАНдАЛ

Посольство Соединенных Штатов Америки поздравляет всех белорусов с 103-й годовщиной провозглашения Белорусской 
Народной Республики в 1918 году. Хотя более века прошло с момента первого провозглашения государственности, последние 
события показывают, что борьба белорусов за свободу и демократию продолжается. В настоящее время тысячи белорусов всех 
возрастов публично требуют права определять судьбу своей страны. Многие платят высокую цену за попытку сделать свой 
голос услышанным, так как режим прибег к запугиванию, насилию и применению смертоносного оружия, чтобы удержаться у 
власти.

С 1991 года Конгресс США и каждая Президентская администрация неизменно поддерживали суверенитет независимой 
Беларуси. Акт о демократии в Беларуси 2004 года и несколько обновленных версий этого акта с тех пор оказали поддержку в 
укреплении демократии, прав человека, независимых СМИ и гражданского общества и были направлены на предотвращение 
коррупции и посягательств на институты демократии и прав человека. Акт о демократии, правах человека и суверенитете в 
Беларуси 2020 года сигнализирует о том, что обязательства США остаются сегодня так же актуальны, как и в 2004 году.

Соединенные Штаты поздравляют народ Беларуси с 25 Марта и с нетерпением ждут того дня, когда белорусский народ смо-
жет самостоятельно определять свое будущее.

25 марта 2021 года.

То, что происходит в нашей стране, – это не просто политический кризис. Его 
особенность – конфликт интересов людей разных взглядов, разных поколений, 
глубокий разлом в семейных отношениях. Вот и вспыхнувший на днях скандал 
вокруг заявления Посольства США в Беларуси лишний раз подчеркивает именно 
такую природу ситуации, сложившейся в наших родных пенатах.
Не будем цитировать высказывания по этому поводу известных аналитиков, 

экспертов, блогеров, предоставим возможность поразмыслить самим 
читателям «Народной Воли». С этой целью мы публикуем как документ, 

обнародованный американской дипмиссией, так и все те материалы, которые 
появились в виде цепной реакции и стали предметом громкого общественного 
обсуждения.
Заголовок, предваряющий всю тематическую подборку, возможно, в 

какой-то мере и тенденциозен, но он, полагаем, в то же время и актуален. 
Его заперсонифицированность имеет и явное обобщающее значение. Есть 
основания полагать, что и дети других первых лиц государства не 
разделяют позиции родителей.

Не пора ли Владимиру Макею 
уступить кресло министра 
иностранных дел сыну?

В тал й К  
сын м н стра ностранных дел еларус :

Кто из уважаемых хирургов согласится делать пластическую 
операцию Григорию Азарёнку и Андрею Муковозчику?

КоММЕНТАРИЙ К сНИМКу

Конечно, время может вносить 
определенные коррективы в те или 
иные законы. Но изменения, кото-
рые предлагаются в закон «О госу-
дарственной службе», – это инди-
катор того, что те, кто пока еще у 
руля правящего режима, днем и 
ночью трясутся от страха. На днях 
по гостелевидению прозвучало: 
«У журналистов (имеется в виду 
провластных. – Ред.), сотрудни-
ков силового блока и всех тех, кто 
представляет интересы страны и 
людей, могут появиться телохра-
нители. Такую возможность пред-
усматривает проектная редакция 
в закон о государственной защи-
те». Более полно карты раскрыл 
заместитель госсекретаря Совбеза 
Александр Рахманов. Он уточнил, 

что «на этих людей также будут 
распространяться в установлен-
ном порядке по решению министра 
внутренних дел … дополнительные 
меры защиты, которые позволят 
сберечь и их здоровье, и их жизнь, и 
их имущество от любых преступ-
ных посягательств».

Казалось бы, высокопоставлен-
ному чиновнику и сказать боль-
ше нечего. Однако он продолжил: 
«Довольно широкий спектр этих 
мероприятий предусмотрен в законе 
о государственной защите, начиная 
от физической защиты и вплоть 
до легендирования их данных и даже 
предусмотрена такая норма – изме-
нения внешности».

Это же надо дожить до тако-
го страха одиозному Григорию 

Азарёнку с БТ, чтобы каждый раз, 
когда он задумает сделать какой-

либо уличный репортаж, прида-
вать ему для «физической защиты» 

двух-трех телохранителей! Впрочем, 
он уже, видимо, давно боится один 
появляться на людях. Посмотрите 
на этот снимок! Видите, кто рядом 
с ним: оператор и небезызвестный 
российский телекиллер Константин 
Придыбайло. В штатском явно тиха-
ри и, не исключено, кто-то из про-
фессиональных омоновцев. А чтобы 
избежать узнаваемости, ему остает-
ся одно – изменить внешность. В 
таком случае без пластической опе-
рации не обойтись. Но кто, скажите, 
из уважаемых хирургов согласится 
делать ее этому печально известно-
му телевизионщику? Как, впрочем, 
и всяким муковозчикам, рудям, кря-
там и им подобным...

Нет, тем журналистам, сотруд-
никам силового блока и всем, кто 

реально отстаивает интересы стра-
ны, интересы белорусского народа, 
не нужны телохранители, как, впро-
чем, и легендирование персональ-
ных данных, изменение внешности. 
Не одолевает же страх участников 
мирных протестных акций, которые 
требуют одного – восстановления в 
стране справедливости, проведения 
честных президентских выборов. 
Всякие азарёнки и муковозчики, 
наоборот, из шкуры лезут, пряча от 
людей правду, подменяя информи-
рование электората зомбированием, 
за что и получают порой пощечину. 
И никакие телохранители, никакие 
суды не спасут их от этого народно-
го позора, если они будут продол-
жать свое грязное дело.

Георгий КУЖЕЛЕВСКИЙ.

Заявление Посольства США

Комментарий пресс-службы МИД в связи с заявлением 
Посольства США от 25 марта 2021 года

В связи с заявлением Посольства США от 25 марта 2021 г. 
выражаем искреннюю признательность американской стороне 
за проявленную наконец-то готовность перевести двусторон-
нюю риторику в конструктивное русло и за поздравление со 
значимой датой в истории нашей страны. Будем только при-
ветствовать распространение данной практики и на государ-
ственные праздники.

Мы признаем свои ошибки и пользуемся случаем, чтобы 
принести извинения за отсутствие поздравлений с недавним 
160-летием принятия Конституции Конфедеративных Штатов 
Америки, флаг которых по-прежнему дорог многим амери-
канцам. При этом движение BLM по всей стране насчитывает 
десятки миллионов участников.

К сожалению, сегодня американское общество глубоко рас-
колото, как заявил Дж.Байден: «Я полностью сосредоточен на 
том, чтобы объединить Америку, объединить наш народ, объ-
единить нашу нацию… Силы, разделяющие нас, очень глубоки 
и сильны… Давайте начнем сначала. Давайте начнем слушать 
друг друга, воспринимать друг друга, видеть друг друга...»

Мы также поддерживаем устремления американского 
народа к лучшему будущему – в этот день и каждый день! 
Поэтому считаем, что только подлинный инклюзивный 
диалог поможет американской нации объединиться в этот 
сложный момент истории. В качестве бескорыстного жеста 
доброй воли Беларусь, имея опыт площадки переговоров 
в рамках ТКГ, готова предложить свои услуги в деле орга-
низации такого процесса. Мы окажем любое посильное 
содействие, в том числе с привлечением наших партнеров по 
интеграционным структурам.

Хотя прошло более двух веков с момента провозглаше-
ния независимости, последние события в США показывают, 
что борьба американцев за свободу все еще продолжается. В 
настоящее время сотни тысяч американцев всех возрастов 
публично требуют права определять судьбу своей страны. 
Многие платят высокую цену за попытку сделать свой голос 
услышанным, так как действующей администрации при-
шлось даже применить смертоносное оружие и застрелить 
несколько человек, чтобы удержаться у власти и закрепить 
итоги выборов.

Мы восхищаемся мужеством и решительностью амери-
канских героев, среди которых Дж.Ассандж, Э.Сноуден и 
Ч.Мэннинг, которые пожертвовали практически всем ради 
подлинной свободы и гармонии в американском обществе.

Беларусь вместе с американским народом с нетерпением 
ждет того дня, когда простой американец сможет свободно и 
беспрепятственно прогуливаться возле Капитолия.

Мы благодарны назначенному Послу США в Беларуси 
Дж.Фишер за неоценимую подсказку всему белорусскому народу, 
когда и каким образом нужно проводить выборы. Безусловно, 
наше белорусское примитивное и скудное мышление никогда 
бы не позволило нам самим решить этот вопрос. В знак неимо-
верной признательности МИД готов вне очереди принять заявку 
Ее Превосходительства на получение белорусского гражданства, 
чтобы включить ее в список избирателей и дать возможность уча-
ствовать в голосовании. Это же можно сделать и без гражданства 
на какой-нибудь признанной Дж.Фишер электронной платформе.

Мы не можем не отреагировать и на протянутую амери-
канской стороной руку помощи в проведении выборов. Такие 
достижения американской избирательной системы, как голо-
сование по почте и коллегия выборщиков вместо прямого 
волеизъявления, могут быть востребованы и изучены белорус-
ской стороной.

Глубоко проникшись вниманием США к судьбе Беларуси, в 
качестве ответного шага мы можем внести бескорыстный вклад в 
развитие сельского хозяйства Аляски и эффективное освоение ее 
земель. В этой связи готовы рассмотреть возможность совместно-
го управления данной территорией.

Могли бы перебросить находящиеся в регионе белорусские 
строительные организации для передачи опыта и помощи 
жителям южных штатов в преодолении последствий природ-
ной стихии.

Искренне желаем всему американскому народу единства, а 
также не спотыкаясь подниматься вверх по лестнице амери-
канской мечты.

Надеемся, что позитивный тренд в наших отношениях 
сохранится и мы совместно подойдем к тому моменту, когда 
сможем с радостью встречать Шестой флот США у морских 
границ Беларуси!

– Работая ранее в Министерстве ино-
странных дел Беларуси, всегда гордился, что 
принадлежу к сообществу профессионалов. 
Множество раз убеждался в том, что интел-
лект, образованность, культура и эрудирован-
ность наших дипломатов – это не клише, а 
реальные качества людей, работающих на благо 
страны.

Тем более печально наблюдать ряд публич-
ных заявлений МИДа за последнее время, 
включая и нынешний комментарий.

Нарочито хамоватое удальство никогда не 
заменит аргументацию и стиль. Наоборот: еще 
сильнее подчеркнет посредственность.

Мне грустно, что мои бывшие колле-
ги, ко многим из которых я испытываю 
искренние дружеские чувства, вынужде-
ны мириться с ситуацией, при которой 
невозможно свободное созидательное твор-
чество. Очень хотелось бы, чтобы в это 
удушливое время профессионалы сохрани-
ли свои знания, навыки, опыт и нравствен-
ные ориентиры.

Они нам всем еще понадобятся.

ДОСЬЕ
В МИДе Виталий Макей занимал пост заме-

стителя начальника Управления экономическо-
го сотрудничества и устойчивого развития в 
Главном управлении многосторонней дипломатии.

До 2017 года Виталий Макей был советни-
ком по экономическим и экологическим вопро-
сам в представительстве Беларуси при ООН 
и работал первым секретарем посольства 
Беларуси в Австрии.

О его увольнении из МИДа стало известно 24 
сентября 2020 года. Виталий Макей ушел тихо, 
ни он сам, ни его отец не делали по этому поводу 
вообще никаких комментариев. На просьбу журна-
листов прокомментировать свой уход Виталий 
Макей тогда ответил так: «Я воздержусь от ком-
ментариев. Надеюсь на ваше понимание».

Жена Виталия Макея Маргарита подписы-
вала петицию против признания бело-красно-
белого флага экстремистским, а после прези-
дентских выборов минувшего года, 13 августа, 
добавила рамку «Остановите насилие!» на свое 
фото в «Фейсбуке».

Влад м р К  
м н стр ностранных дел еспубл к  еларус :

– Огромное количество комментариев по поводу вчерашнего заявления пресс-службы МИД, 
при этом конституционное большинство – позитив, говорит о правильности и актуальности 
вопроса. Кстати, это заявление относится не только к заокеанским партнерам, но и к тем, кто 
находится ближе... ЛЮБЛЮ БЕЛАРУСЬ!!!

(Из «Инстраграма», пост 
был проиллюстрирован фото-
графией семейной овчарки.)
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РЭзАНАНсз пЕРШыХ ВусНАў

ляксандр НК В :
«Улады спяць спакойна, калі «ўсё 
вакол калгаснае, усё вакол маё»

Вакол не прызнанага беларускімі ўладамі Саюза палякаў на мінулым тыдні разгарэўся чарговы скандал.  
На старшыню СПБ Анжаліку Борыс і яшчэ некалькіх асоб заведзена крымінальная справа за распальванне 

нацыянальнай і іншай варожасці. Адбыліся ператрусы і затрыманні. 
«Народная Воля» абмяркоўвае праблему з экс-кандыдатам у прэзідэнты Беларусі  

Аляксандрам Мілінкевічам.

Суддзі, які адправіў  
на «суткі» кіраўніцу 

Саюза палякаў, 
бестэрмінова забаранілі 

ўезд у Польшчу
Пра гэта на прэс-брыфінгу 

расказаў кіраўнік канцылярыі 
прэм’ер-міністра суседняй краіны 
Міхал Дворчык, паведамляе 
TUT.BY са спасылкай на партал 
wiadomosci.onet.pl.

Міхал Дворчык паведаміў, што 
ўрад Польшчы будзе рабіць заха-
ды на карысць усіх палякаў, якія 
цярпяць ад рэпрэсій у Беларусі. 
Ён падкрэсліў, што прэм’ер 
Польшчы Матэвуш Маравецкі на 
пасяджэнні Савета Еўропы «ўзніме 
тэму рэпрэсій супраць польскай 
меншасці ў Беларусі».

«У адпаведнасці з указаннямі 
прэм’ер-міністра Матэвуша 
Маравецкага суддзі, які асудзіў 
Анжаліку Борыс на 15 сутак арыш-
ту, бестэрмінова будзе забароне-
ны ўезд на тэрыторыю Рэспублікі 
Польшча», – паведаміў Міхал 
Дворчык.

Старшыню незарэгістраванага 
Саюза палякаў Беларусі Анжаліку 
Борыс (на фота) затрымалі 23 
сакавіка і на наступны дзень 
асудзілі на 15 сутак за правядзенне 
кірмашу рамеснікаў «Гродзенскія 

Казюкі». Як паведамляў у сваім 
Twitter журналіст Анджэй Пачобут 
(яго таксама пазней затрымалі), яе 
судзіў Руслан Гурын – суддзя суда 
Ленінскага раёна Гродна.

Пазней пракуратура завяла на 
Борыс крымінальную справу па 
артыкуле аб распальванні расавай, 
нацыянальнай, рэлігійнай альбо 
іншай сацыяльнай варожасці або 
розні.

Дворчык падкрэсліў, што кож-
ны беларускі чыноўнік і кожны, хто 
ўдзельнічае ў рэпрэсіях супраць 
польскай меншасці ў Беларусі, 
«пацярпіць ад наступстваў».

«На дадзены момант мы рыхту-
ем план дзеянняў, накіраваных на 
дапамогу пацярпелым, – паведаміў 
кіраўнік канцылярыі прэм’ер-
міністра Польшчы. – Мы таксама 
разлічваем на салідарнасць нашых 
еўрапейскіх партнёраў. Згаджацца 
з пераследам людзей толькі за тое, 
што яны маюць польскую нацы-
янальнасць, катэгарычна нель-
га», – сказаў кіраўнік канцылярыі 
прэм’ер-міністра Польшчы Міхал 
Дворчык.

– Аляксандр Уладзіміравіч, вы 
ўжо ведаеце, што ёсць затрыманыя. 
У Гродне, Ваўкавыску і Лідзе ў 
польскіх актывістаў і ў сядзібах 
прайшлі ператрусы. Яшчэ раней 
крымінальная справа была 
ўзбуджана ў адносінах да сябраў 
СПБ у Брэсце. Што ўсё гэта 
значыць? Чаму менавіта цяпер 
з’явілася гэтая крымінальная 
справа?

– Наша рэвалюцыя годнасці – 
з Расійскай імперыяй, у якую мы 
трапілі два стагоддзі таму, з СССР, 
з якога ніяк не вырвемся. У краіне 
жорсткі аўтарытарны рэжым, ён 
традыцыйна не цярпіць беларускасці, 
польскасці, яўрэйскасці. Для яго 
трэба, каб мы па-руску «плясали под 
дудочку» і «ходили по струночке». 
Як яны шчыра прызналіся нядаўна 
ў песні, якую склалі на конкурс 
«Еўрабачанне». Праўда, ім далі ад 
варот паварот.

Улады бачаць, што, як толькі ў 
чалавека з’яўляецца нацыянальная 
ідэнтычнасць, ён не хоча назад у 
Савецкі Саюз. Па-першае, польскія 
фобіі былі ў Крамля стагоддзямі, а 
рэпрэсіі супраць незарэгістраванага 
Саюза палякаў на чале з Анжалікай 
Борыс – чарговая праява старых 
хвароб. Па-другое, пошук вонкавых 
і ўнутраных ворагаў – любімы 
занятак постімперцаў. Яны так 
нацыю кансалідуюць. І па-трэцяе, 
гэта помста Польшчы за «Белсат», 
за Праграму Каліноўскага, за самы 
папулярны тэлеграм-канал, за 
прытулак апазіцыі.

– Ператрусы адбываліся 
не толькі ў актывістаў, але 
і ў грамадскіх школах, дзе 
праводзяцца заняткі па польскай 

мове для дзяцей. Ці азначае гэта, 
на ваш погляд, што падобныя 
школы могуць спыніць сваю 
дзейнасць? Як далёка наогул 
можа зайсці Лукашэнка ў гэтым 
пераследзе? І ці сапраўды яму 
патрэбна дашчэнту знішчыць 
польскія арганізацыі ў Беларусі?

– Я не ведаю канкрэтных планаў 
рэжыму, але не сумняваюся, што 
для яго польскае школьніцтва, 
польская культура, касцёл, які гаво-
рыць па-польску і па-беларуску, – 
гэта чужое, не сваё, не лаяльнае. А 
сёння ўлады спяць спакойна, толькі 
калі «ўсё вакол калгаснае, усё вакол 
маё». Перш за ўсё цалкам кіруемае.

– Афіцыйная Варшава адрэа-
гавала на арышты тым, што быў 
выкліканы Часовы Павераны ў 
Справах Беларусі і яму выказалі 
пратэст у сувязі з сітуацыяй. Як 
яшчэ Польшча можа адрэагаваць 
на пераслед польскай меншасці 
Мінскам? Ці ёсць у палякаў рычагі, 

якія могуць сапраўды паўплываць 
на стаўленне беларускіх улад да 
польскай меншасці?

– Польшча не ўвядзе танкі і не 
прыляціць на натаўскіх самалё-
тах, як нам бясконца абяцае пра-
паганда. Але знойдзе падтрымку і 
салідарнасць у Еўрасаюзе, асабліва 
ў краінах Балтыі. Афіцыйны Мінск 
стане яшчэ большым ізгоем у вачах 
дэмакратычнага свету. Дзяржава 
ідзе да самаізаляцыі і ўсё больш 
губляе незалежнасць.

– Чаму, на ваш погляд, менавіта 
Польшча становіцца ворагам у той 
час, калі ў Беларусі надыходзіць або 
палітычны, або эканамічны крызіс?

– Мудры ў крызісе стараецца 
сябраваць, а неразумны шукае 
вінаватых. Наша заходняя сусед-
ка традыцыйна прызначаецца 
вінаватай ва ўнутраных прабле-
мах Беларусі.

– Дарэчы, польскіх актывістаў 
вінавацяць у тым, што яны быц-

цам ушаноўвалі антысавецкіх 
дзеячаў, «пераследавалі мэты 
рэабілітацыі нацызму, апраўдання 
генацыду беларускага народа». У 
што бадай ніхто і ніколі не паве-
рыць. Але з іншага боку – як выра-
шыць гістарычныя праблемы, 
якія падзяляюць, у прыватнасці, 
«выклятых жаўнераў» і помнік 
Бураму ў Польшчы?

– Нам не вядомы фак-
ты рэабілітацыі нацызму і 
апраўдання генацыду ў польскіх 
грамадскіх школах у Беларусі. 
Я лічу, што памяць аб жаўнерах 
Арміі Краёвай, якія ваявалі з дву-
ма таталітарызмамі – нямецкім і 
савецкім, павінна ўшаноўвацца. 
Бо яны змагаліся з вялікім злом. І 
Буры быў да 1944–1945 года адным 
з такіх воінаў. Але, як толькі пад яго 
кіраўніцтвам было здзейснена зла-
чынства, якое мае прыкметы гена-
цыду беларусаў, Буры стаўся ваен-
ным злачынцам, і яго гераізацыя 
непрымальная.

– На ваш погляд, як буд-
зе развівацца сітуацыя далей, 
ці сапраўды дойдзе да суда над 
Анжалікай Борыс і іншымі 
сябрамі Саюза палякаў?

– Мне не верыцца, што рэжым 
у сённяшняй сітуацыі спыніцца. У 
гэтай гісторыі больш палітыкі, чым 
юрыспрудэнцыі, і калі мы адстой-
ваем правы чалавека, наш аба-
вязак прыйсці на суд і выказаць 
салідарнасць з нашымі братамі-
палякамі, якія – асабліва ў маім 
родным Гродне – так шмат зрабілі 
для вяртання гістарычнай праўды і 
для культурнага адраджэння, у тым 
ліку беларускага.

Міхал КАРНЕВІЧ.

Конечно, это всего лишь штрих, нюанс, 
деталь в сегодняшней белорусской картине 
жизни и настроении, в сложном граждан-
ском противостоянии. И вообще, возможно, 
исчезновение елки – всего лишь результат 
долгой зимы, которую дерево не пережило.

С другой стороны, что той вечнозе-
леной хвое наши морозы? Тем более уж 
как-то очень ко времени и ситуации 
загнулось это дерево под самый коре-
шок… Вернее, даже корешка не осталось 
– только скромная ямочка. Хотя рядом на 
бульваре Мулявина по-прежнему растут 
«народные» елки Финберга, Ридигера, 
Шкарубовой, Вуячича и многих-многих 
других знаменитостей – пушистые краса-
вицы, хоть на выставку.

А у Гостюхина нет теперь в Минске 
дерева славы! И мне почему-то кажется, 
это произошло не от природных катаклиз-
мов. Трудно отделаться от мысли, что кто-
то специально выкопал и выбросил его 
именное хвойное дерево на свалку – как 
своего рода жест протеста, ответ на скан-
дальное интервью, которое актер Гостюхин 
пару недель назад дал российскому инфор-
мационному агентству (ФАН).

Оно просто страшное, это интервью. Я 
даже сказала бы, бессовестное. Потому что 
бездоказательное. Унизительное для нас, 
белорусов, которых, по мнению Владимира 
Павловича, в нашей стране практически нет, 
так как 80% населения считает себя русски-
ми. Тем не менее, рассуждая об обществен-
но-политической жизни Беларуси, актер с 
нажимом рисует кромешный ад национа-
лизма, рассказывая байки о чернорубашеч-
никах с факелами в руках в девяностые годы 
(такого в Беларуси никогда не было, очни-
тесь!). Но самое невероятное и возмутитель-
ное – он голословно оскорбляет покойного 
писателя-фронтовика, антифашиста Василя 
Быкова, бросая в его адрес обвинения, по 
сути, в предательстве: мол, писатель однаж-
ды сказал, что «он не на той стороне воевал».

Вас память точно не подвела, Владимир 
Павлович? И есть ли у вас доказательства, 
чтобы бросаться такими словами в адрес 
великого писателя? Свидетели? И как при-
кажете реагировать на это нам, его сооте- 
чественникам? Оставить без внимания 
невозможно, потому что сам Василь Быков 
вам с небес уже не ответит. Вот где низость 
ситуации. Вызвать бы вас на дуэль…

Но в каком-то яростном запале 
В.Гостюхин несется дальше, и на закуску 
с подростковой запальчивостью выра-
жает еще и свое «хорошее отношение» к 
Сталину, по злой воле которого погубле-
ны десятки миллионов жизней. В общем, 
демонический замес мыслей и чувств.

Ладно, нравится человеку Сталин, а 
Солженицын до белого каления ненави-
стен – личным гражданским предпочтени-
ям Гостюхина можно только удивляться. 

А еще человек утверждает, что знаком с 
открытыми архивами… Не верится. Но 
как бы то ни было, теперь-то у страдаль-
цев по сильной руке, конечно, большой 
выбор и лидеров, и идей для личной под-
держки. Сегодня можно публично и ска-
зать, и опровергнуть, и яростно поспорить 
– есть для этого площадки. Но доведись 
В.П.Гостюхину родиться раньше, жить и 
творить при Сталине, то с его характе-
ром он до своих 75 лет явно не дотянул 
бы. Потому что артист – человек пылкий, 
противоречивый, в чем-то даже роман-
тичный, в КПСС однажды вступать отка-
зался. А такие натуры при Сталине пере-
воспитывались быстро и однозначно – в 
лагерях. Тогда ни артисты, ни генералы 
запальчивых интервью не давали, даже 
помыслить не могли высказать свое мне-
ние, кроме «истинного», утвержденно-
го вождем. Так что ходил бы Владимир 
Павлович и оглядывался, а на ночь ста-
вил тревожный чемоданчик у кровати. 
Впрочем, даже говорить об этом сегодня 
уже как-то утомительно.

Но слова о Быкове нам, белорусам, оста-
вить без внимания нельзя. А как защитить 
честь и достоинство покойного писателя, 
который сам не может ответить обидчи-
ку? Подать в суд? Возможно, и стоило бы 
это сделать Союзу белорусских писателей, 
несмотря на то, что доверия к правовой 
системе в нашей стране почти нет. Оно 
подорвано и растоптано самой властью. 
Наверное, именно поэтому кто-то из мин-
чан решил действовать самостоятельно и 
эмоционально: пришел, выкопал и выбро-
сил хвою в честь артиста Гостюхина, сим-
волизирующую почет и уважение. Сейчас 
на Аллее славы около Белгосфилармонии 
осталась только табличка с фамилией, а 
рядом с ней – пустое место. Так что какие 
хотите, такие и выстраивайте параллели, 
уважаемые читатели.

Елена МОЛОЧКО.

Сергей Румас под 
домашним арестом?

По Минску прошел слух, что бывший премьер-министр Сергей 
Румас вернулся в Минск и оказался под домашним арестом.

РЕпЛИКА

Пустое место
С Аллеи славы в Минске исчезла елка народного артиста Владимира Гостюхина.

пЕРсоНА

Разговоры о том, что экс-
премьер-министр может 
быть задержан, впервые 
появились после того, как 
в начале февраля пробле-
мы с правоохранителями 
возникли у совладельца 
Туровского молочного ком-
бината, члена Совета по раз-
витию предпринимательства 
Игоря Чернявского, а позже 
– и у некоторых банкиров. 
Аналитики видели в этом 
скрытую охоту на бывшего 
премьер-министра, который 
не только работал, но и при-
ятельствовал с некоторыми 
задержанными. Однако тог-
да новость о задержании 
Румаса оказалась фейком. 
Выяснилось, что бывший 
премьер находился в Европе. 
Он уехал за границу не толь-
ко для того, чтобы наве-
стить детей, но и по делам. 
После отставки Румас не 
скрывал, что хотел бы вер-
нуться в бизнес. Он был по 
делам в Казахстане, затем – в 
Лондоне.

В интервью TUT.BY Румас 
не так давно очень корот-
ко прокомментировал воз-
можные претензии к нему со 
стороны силовиков: «Мне не 
хотелось бы так думать. Я 
действительно знаю их всех 
достаточно хорошо как про-
фессионалов и порядочных 
людей».

Сейчас внезапно пошла 
новая волна информации 

про Сергея Румаса. В биз-
нес-кругах очень уверенно 
говорят о том, что бывший 
премьер-министр якобы не 
так давно вернулся в Минск 
и практически сразу был 
водворен под домашний 
арест.

«Народная Воля» свя-
залась с супругой Сергея 
Николаевича и попросила ее 
подтвердить или опровер-
гнуть информацию, которая 
гуляет, скажем так, в кругах 
некоторых бизнесменов.

«Нет, это неправда, – 
сказала Жанна Леонидовна. 
– Муж не задержан и не вер-
нулся».

Кому выгодно держать в 
напряжении семью Сергея 
Румаса? Почему разгово-
ры о его возможном задер-
жании в последнее время 

возникают слишком часто? 
Действительно ли у право-
охранительных органов 
есть вопросы к бывшему 
премьер-министру или всё 
это – попытка приструнить 
бывших высокопоставлен-
ных чиновников, возможно, 
готовых поддержать полити-
ческие перемены?

Стоит заметить, что после 
отставки Сергей Румас не 
высказывался о политике, 
ничего не говорил о резуль-
татах президентских выбо-
ров и насилии, не распро-
странялся об истинных при-
чинах своей отставки. Все 
его высказывания и в быт-
ность премьером, и после 
ухода с должности были пре-
дельно корректными и осто-
рожными.

Марина КОКТЫШ.

Сергей Румас умеет отбивать удары.
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пЕРсоНА

сЛыШАЛИ?

Макрон заявил о «мировой войне» 
нового типа из-за вакцин

Президент Франции считает, что ситуация в сфере  
производства вакцин от коронавируса является «мировой 

войной» нового типа, а для того, чтобы выстоять, Европа должна 
добиться суверенитета в этой сфере и противостоять влиянию 

Китая и России.

Об этом Макрон заявил после саммита лидеров стран ЕС.
По словам Макрона, странам Старого Света необходимо наладить 

выпуск вакцин на своей территории и строго ограничить экспорт 
препаратов за пределы ЕС.

«Европа – единственный континент, который экспортирует 
вакцины. Это единственный континент свободного мира, который 
имеет настоящую стратегию и дипломатию в вопросе вакцин. Не 
для того, чтобы шантажировать те или иные страны, но чтобы 
выполнить наши международные обязательства», – сказал Макрон.

Французский президент добавил, что ситуация с вакцинами 
вызвала «мировую войну» нового типа.

«Нужно ясно понимать, что мы столкнулись с мировой войной 
нового типа, с атаками и попытками дестабилизации со сторо-
ны России, Китая, попытками влиять с помощью вакцин. Если мы 
хотим этому противостоять, нам необходим суверенитет в произ-
водстве вакцин», – отметил Макрона.

Еврокомиссия усилила механизм контроля за экспортом вакцин, 
предусматривающий возможность заблокировать экспорт опреде-
ленной партии, добавив в него критерии взаимности и пропорцио-
нальности.

На видеосаммите 25 марта лидеры стран-членов ЕС договорились 
работать над увеличением производства и объемов поставок вакцин.

В Молдове хотят распустить 
парламент

Парламентское большинство в Молдове проголосовало  
за принятие декларации о несогласии депутатов с роспуском 

парламента, который готовит президент Майя Санду.

Решение было принято на заседании 26 марта, несмотря на про-
тест оппозиции. За декларацию, подготовленную Партией социали-
стов бывшего президента Игоря Додона, проголосовали 54 депутата 
– сама фракция социалистов, а также парламентские группы Pentru 
Moldova и Pro Moldova.

Социалисты заявляют, что еще остались конституционные пути 
для преодоления кризиса и формирования нового правительства.

Накануне президент Санду пригласила парламентские фракции 
на консультации по поводу роспуска парламента, после того как 
в законодательном органе из-за отсутствия кворума не состоялось 
голосование за правительство Игоря Гросу.

Напомним, президент Молдовы Майя Санду добивается про-
ведения внеочередных парламентских выборов в стране. Последние 
несколько месяцев она пытается открыть возможность для роспуска 
парламента, тогда как Додон и его союзники пытаются помешать ей 
в этом.

По Конституции Молдовы, президент получает право распустить 
парламент в двух случаях: в случае невозможности формирования 
правительства или блокирования в течение трех месяцев принятия 
законов и если парламент как минимум дважды отклонил предло-
женный ему состав правительства в 45-дневный срок после внесения 
соответствующего предложения.

озеп :
«Нарушители должны быть 

привлечены к ответственности»
Европейский Союз официально выразил поддержку новой международной платформе, которая будет 

заниматься документированием нарушений прав человека режимом Александра Лукашенко в Беларуси – 
International Accountability Platform for Belarus (IAPB).

Глава дипломатии ЕС Жозеп 
Боррель отмечает, что со времени 
фальсифицированных президент-
ских выборов власти Беларуси допу-
стили ряд неприемлемых наруше-
ний прав человека в отношении 
мирных протестующих, включая 
пытки, бесчеловечное обращение и 
сексуальное насилие, а произволь-
ное задержание еще более 200 чело-
век 25 марта в День Воли свидетель-
ствует, что масштаб репрессий не 
уменьшается.

«Нарушители должны быть 

привлечены к ответственности... 
Вместе с группой стран-членов и 
других государств-единомышленни-
ков ЕС поддерживает независимую 
и беспристрастную Международную 
платформу для привлечения к 
ответственности (IAPB), кото-
рая будет заниматься сбором, про-
веркой и сохранением показаний о 
серьезных нарушениях прав челове-
ка в Беларуси, совершенных во вре-
мя и после президентских выборов 
в августе 2020 года. ЕС выражает 
политическую поддержку платфор-

ме и, когда подготовительный этап 
завершится, поддержит ее также 
финансово», – заявил Боррель.

Он добавил, что ЕС на этой неде-
ле представил в Совете ООН по пра-
вам человека резолюцию, которая 
предусматривает создание под эги-
дой Верховного комиссара ООН по 
правам человека механизм для при-
влечения виновных к ответственно-
сти – либо будут переданы наработ-
ки платформе.

«ЕС продолжит поддерживать 
народ Беларуси и его легитимный 

запрос на демократию и уважение к 
фундаментальным свободам, вклю-
чая свободу слова, свободу мирных 
собраний и демонстраций без угроз 
насилием, запугиванием или страха 
репрессий», – добавляет Боррель.

Напомним: о создании платфор-
мы объявили 24 марта. Ее создают 
по рекомендации правозащитни-
ков, осуществлявших мониторинг 
ситуации в Беларуси в рамках так 
называемого Московского механиз-
ма ОБСЕ.

«Ядром» платформы станут пра-
возащитники из неправительствен-
ных организаций – датской Dignity, 
британской Redress, белорусского 
правозащитного центра «Вясна» и 
Международного комитета по рас-
следованию пыток (Минск), которых 
поддерживает группа государств, 
разделяющих мнение о необходимо-
сти такой работы.

О своей поддержке инициативы 
уже заявили 17 стран Европы, США 
и Канада.

В феврале ЕС продлил на 12 
месяцев санкции в отношении 88 
представителей руководства и биз-
неса Беларуси, включая самопро-
возглашенного президента страны 
Александра Лукашенко и 7 компа-
ний, ответственных за репрессии и 
фальсификации на выборах.

Ранее глава дипломатии ЕС 
Жозеп Боррель пообещал, что будет 
подготовлен четвертый пакет санк-
ций в отношении Беларуси.

Правительство Дании разрешило присутствие зрителей на матчах Евро-2020
Министр культуры Дании Джой Могенсен сообщила, что футбольные матчи  

смогут посетить 11–12 тысяч болельщиков.
Семь стран Евросюза выступили в защиту 

атомной энергетики

«Дорожную карту» Минских 
договоренностей должны 

утверждать лидеры 
«нормандской четверки»

Украина придерживается позиции, что под «дорож-
ной картой» выполнения Минских договоренностей 
должны стоять подписи лидеров стран «нормандской 
четверки» – Украины, России, Франции и Германии.

Об этом говорит руководитель Офиса президента 
Украины Андрей Ермак.

Он подтвердил, что «нормандская четверка» разра-
батывает новый план имплементации Минских дого-
воренностей.

«Мы рады, что теперь на столе имеем общий с кол-
легами из Германии и Франции документ... Российской 
стороне предложен абсолютно четкий план, который 
дает возможность завершить войну, вернуть Украине 
ее людей и территории. И всё международное сообще-
ство ждет от РФ конструктивных действий, если, 
конечно, у нее есть на то политическая воля», – отме-
тил руководитель Офиса президента Украины.

Андрей Ермак отмечает, что в решении лидеров 
нормандского формата уже было определено, что 
«дорожная карта» Минских договоренностей разраба-
тывается в четырехстороннем формате: «Безусловно, в 
разработке плана может участвовать трехсторонняя 
контактная группа. Но окончательно утверждать 
дорожную карту, по нашему мнению, должны именно 
главы четырех государств.

Украине нужны результаты. Именно для четкого 
понимания ответственности каждой из сторон под 
документом должны стоять подписи руководителей 
Украины, России, Германии и Франции».

По словам Ермака, эту позицию поддерживают так-
же Франция и Германия.

Роберта Кочаряна преследуют 
незаконно

Так решил Конституционный суд Армении.

В Армении экс-президента Роберта 
Кочаряна судят по статье УК о свержении 
конституционного строя.

Однако Конституционный суд Армении 
признал противоречащей Основному зако-
ну статью 300.1 УК («Свержение консти-
туционного строя»), по которой судят экс-
президента. «Признать статью 300.1 УК 
Армении противоречащей статьям 78 и 79 
Конституции и недействительной», – огла-
сил решение суда председатель КС Армении 
Арман Диланян.

Пресс-секретарь команды адвокатов 
Кочаряна Элина Саакова заявила, что 
решение КС означает, что уголовное пре-
следование Кочаряна по статье «Свержение 
конституционного строя» должно быть пре-
кращено. Другой адвокат Кочаряна Арам 

Вардеванян выразил мнение, что судья суда 
первой инстанции Анна Данибекян должна 
признать недействительными все судебные 
акты в рамках статьи 300.1 УК Армении. 
«Согласно решению Конституционного суда, 
в Уголовном кодексе больше нет такой ста-
тьи», – пояснил он.

Роберт Кочарян был арестован в Ереване 
в июле 2018 года после того, как ему было 
предъявлено обвинение в свержении кон-
ституционного строя по делу о событиях 
марта 2008 года, когда в результате пода-
вления акций протеста, организованных в 
том числе нынешним премьер-министром 
Армении Николом Пашиняном, погибли 
10 человек и еще более 250 были ранены. 19 
июня 2020 года Кочарян был освобожден 
из-под стражи под залог в размере около 4 
миллионов долларов в пересчете.

Кочарян назвал возбужденное против него 
уголовное дело политически мотивирован-
ным. Он обратился в Конституционный суд с 
просьбой установить законность выдвинутого 
против него обвинения в попытке свержения 
конституционного строя. Экс-президент под-
черкивал, что ему нельзя вменять подобный 
состав преступления, поскольку на момент 
действий, в которых его обвиняют, он был 
главой государства.

РАКуРс

Письмо на английском языке, под-
писанное президентом Франции 
Эмманюэлем Макроном и премьер-
министрами Венгрии, Польши, Чехии, 
Румынии, Словакии и Словении, было 
обнародовано на минувшей неделе и 
представляет собой «срочный призыв 
обеспечить равные условия для ядерной 
энергетики в ЕС, не исключая ее из кли-
матической и энергетической полити-
ки и преимуществ».

Этот призыв звучит в разгар дис-
куссии в Брюсселе по поводу будущей 
европейской зеленой «таксономии», 
которая должна обусловливать доступ 

к финансированию, а следовательно и 
к инвестициям, в течение многих лет.

Некоторые страны выступают за 
включение ядерной энергетики за ее 
климатические преимущества с очень 
низкими выбросами СО2. Другие стра-
ны, такие как Германия и Австрия, 
против.

Подписанты письма просят, чтобы 
европейская энергетическая и клима-
тическая политика поддерживала все 
пути достижения климатической ней-
тральности в соответствии с принци-
пом технологической нейтральности. 
Они также подчеркивают «важный 

вклад (атомной энергии) в борьбу с 
изменением климата» и рассматривают 
ее как средство поддержки развития 
возобновляемых источников и водоро-
да, не забывая о рабочих местах.

Государства-члены имеют очень 
разные видения роли атомной энер-
гетики в будущем. Германия решила 
отказаться от нее после катастрофы на 
АЭС «Фукусима-1». С другой стороны, 
такие страны, как Польша и Чешская 
Республика, рассчитывают на нее, что-
бы ограничить потребление угля, кото-
рый очень загрязняет окружающую 
среду и выделяет парниковые газы.

КАЛЕЙдосКоп

«Чемпионат Европы по футболу – это уникаль-
ное историческое событие для Дании. Поэтому 
правительство решило позволить присутствие не 
менее 11–12 тысяч зрителей на каждом из четырех 
матчей. Одновременно мы рассмотрим, может ли 
быть еще больше зрителей, если это позволят усло-
вия», – сказала Могенсен.

Европейская футбольная ассоциация (УЕФА) 
требовала от городов – хозяев чемпионата Европы 
гарантировать наличие зрителей во время матчей. 
До 7 апреля Дания должна была ответить по ситуа-
ции со зрителями.

«Мы также сообщили УЕФА, что, возможно, 
потребуется закрыть стадион для зрителей, если 
будет широкое распространение инфекции», – отме-
тила Могенсен.

Чемпионат Европы состоится в 12 различных 
европейских городах, включая Копенгаген, где игры 
будут проходить на местном стадионе «Паркен», 
который вмещает 38.000 болельщиков. В июне сбор-
ная Дании проведет там три матча групповой ста-
дии против Финляндии, Бельгии и России. Также 
там состоится один матч плей-офф.

Финальная часть чемпионата Европы-2020 прой-
дет с 11 июня по 11 июля 2021 года. УЕФА рассчи-
тывает, что правительства стран разрешат посещать 
матчи болельщикам в объеме 25% от общей вмести-
мости стадионов.

Часть городов, в частности Дублин, Глазго и 
Бильбао, рискуют потерять право на проведение 
Евро-2020 из-за отсутствия гарантий, что болель-
щикам разрешат посещать матчи.
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26 лет назад за оплеуху Азарёнку-старшему  
давали штраф, сейчас за пощечину  

Азарёнку-младшему дали срок

Врагов Лукашенко сравнили с крысами.  
Как они реагируют на травлю?

По государственному Белорусскому телевидению оппонентов А.Лукашенко показывали, смонтировав их портреты 
рядом с петлей для виселицы и крысами.

24 марта суд вынес приговор 
Ольге Калацкой, которую признали 
виновной в хулиганстве: два раза 
дала пощечину корреспонденту СТВ 
Григорию Азарёнку. Он снимал 
сюжет об акции в память об умер-
шем Романе Бондаренко и усомнился 
в искренности собравшихся минчан. 
Сам Азарёнок себя потерпевшим не 
считает, но суд назначил Калацкой 
два года «домашней химии». Это не 
первое «дело о пощечине» в семье 
Азарёнка. В 1995 году политик 
Николай Статкевич отвесил оплеуху 
отцу Григория – Юрию Азарёнку, 
который работал на БТ. Но тогда 
суд расценил это как администра-
тивное правонарушение и назначил 
Статкевичу небольшой штраф.

Ольга Калацкая признана вино-
вной в злостном хулиганстве (чч.1 
и 2 ст.339 УК). Согласно обвинению, 
15 ноября 2020 года, когда в Минске 
проходила акция в память об умер-
шем Романе Бондаренко, она дваж-
ды дала пощечину сотруднику СТВ 
Григорию Азарёнку.

– Действуя из хулиганских 
побуждений, беспричинно, прене-
брегая общепринятыми правилами 
поведения и морали, в присутствии 
посторонних лиц, открыто противо-
поставляя себя интересам общества, 
она нанесла не менее одного уда-
ра в область щеки Азарёнку, чем 
причинила ему физическую боль и 
страдания, – зачитала гособвини-
тель Валерия Таратынко.

– 12 лістапада 2020 года памёр 

збіты Раман Бандарэнка. Я вельмі 
смуткавала і была ў глыбокай жало-
бе, глыбока суперажывала маці, 
якая страціла свайго адзінага сына. 
Думаю, тое самае адчувалі мае зна-
ёмыя і блізкія. Я выйшла з дому каля 
11 гадзін. Аднак, калі апынулася на 
прыпынку, пабачыла, што грамадскі 
транспарт не ходзіць. Чакала каля 
гадзіны. Падышла маршрутка – гэта 
быў адзіны від грамадскага транс-
парту, які хадзіў на той момант. 
Вырашыла сысці на Пушкінскай. Там 
пабачыла невялікі гурток людзей, з 

якімі размаўляў Азаронак. Ён задаваў 
пытанні: «Чаму вы сюды прыйшлі?» 
Людзі яму адказвалі: «Каб выка-
заць смутак з нагоды гібелі Рамана 
Бандарэнкі».

Ольга Калацкая вспоминает, что 
Азарёнок несколько раз задавал 
людям один и тот же вопрос: «Какое 
отчество у Романа Бондаренко?»

– Не атрымаўшы адказу, ён 
сказаў: «Як вы можаце смуткаваць 
па Бандарэнку, калі нават не можа-
це назваць яго імя па бацьку?» Гэта 
мяне глубока абразіла і абурыла. 

Фактычна сцвярджалася, што людзі, 
якія сабраліся, не могуць смуткаваць 
з нагоды смерці Бандарэнкі, выказ-
ваць спачуванні ягоным блізкім, бо не 
ведаюць дэталяў біяграфіі. У стане 
эмацыйнага ўзрушэння я наблізілася 
і дала Азаронку поўху. Я не хацела 
прычыніць яму боль, гэта быў чыста 
сімвалічны жэст. Шкадую, што так 
выйшла, што я не змагла стрымац-
ца. Калі спадар Азаронак прызнае, 
што людзі шчыра выказвалі свой 
смутак, што ён спачувае гору маці 
Рамана Бандарэнкі, якая страціла 

адзінага сына, то так. Я хачу ведаць 
ягоную пазіцыю.

Григорий Азарёнок сообщил суду, 
что заявление на Ольгу Калацкую 
не писал, «о произошедшем забыл в 
тот же вечер, но правоохранитель-
ные органы нашли этого человека», 
после писал ходатайство о прекра-
щении уголовного преследования в 
отношении Калацкой, на привлече-
нии ее к уголовной ответственности 
не настаивает и претензий не имеет.

Отметим, что уголовное дело воз-
буждено по ст.339 УК, квалифици-
руется как дело публичного обвине-
ния, а значит, заявления потерпев-
шего для возбуждения уголовного 
дела не требуется.

Гособвинитель запросила для 
Ольги Калацкой наказание в виде 2 
лет «домашней химии», такой срок и 
назначила судья Алла Скуратович.

Любопытно, что это не первое 
«дело о пощечине» в семье Азарёнка. 
Отец Григория, известный пропа-
гандист Юрий Азарёнок, в 1995 году 
выпустил на БТ фильм «Ненависть: 
дети лжи», в котором использовал 
прием, когда кадр с каким-то челове-
ком тут же сменяется кадром с отри-
цательными персонажами. Кадр с 
политиком Николаем Статкевичем 
был сменен кадром с танцующими 
полицаями времен Второй мировой 
войны. Для Статкевича, чья семья 
во время войны пострадала от поли-
цаев, это стало оскорблением.

Он узнал, где живет Азарёнок, 
позвонил ему в дверь и предста-

вился. Режиссер фильма сказал, что 
знает, кто перед ним стоит.

– «Тогда ничего объяснять не 
надо», – сказал я и дал ему пощечину. 
Это был разговор двух мужчин, – 
вспоминал политик.

В 1995 году суд расценил это не 
как уголовное преступление, а как 
административное правонарушение. 
Николай Статкевич получил неболь-
шой штраф, на этом инцидент был 
исчерпан.

Был и еще один случай с пощечи-
ной. В 2007 году оплеуху Азарёнку-
старшему отвесил российский певец 
Филипп Киркоров, который гото-
вил исполнителя Дмитрия Колдуна 
на «Евровидение» от Беларуси. В 
Хельсинки у одного из танцоров 
команды поднялась высокая темпе-
ратура, и, чтобы отвезти его в боль-
ницу, срочно понадобилась машина. 
Юрий Азарёнок был главой бело-
русской делегации, он настаивал, 
чтобы автомобиль был прикреплен 
только к нему. Киркорова это выве-
ло из себя, после словесной пере-
палки певец не сдержался и ударил 
Азарёнка.

– Это была рабочая ситуация, – 
прокомментировал позже инцидент 
Юрий Азарёнок. – Ну похватали мы 
друг друга за грудки… Это у нас обо-
их такой взрывной темперамент. 
Но сейчас уже всё нормально, дальше 
решаем вопросы.

В тот раз дело до суда даже не 
дошло.

(TUT.BY)

аргар та В УК:
«Обзываться –  

это низкий 
уровень»

Бегающие крысы на одной половине экрана, нарезка 
видеозаписей оппонентов Александра Лукашенко – на 
другой. Такие кадры были показаны в эфире программы 
«Неделя» белорусского государственного «Столичного 
телевидения». Ведущий символически вручил «ордена 
Иуды» тем, кого считает врагами Беларуси. Среди них 
– лидеры оппозиции Светлана Тихановская и Павел 
Латушко, бывший дипломат Игорь Лещеня, телеведущие 
Евгений Перлин, Антон Мартыненко, а также оперная 
певица Маргарита Левчук. Не требуется юридического 
образования, чтобы заподозрить в показанных кадрах 
оскорбление чести и достоинства, а также подстрека-
тельство к насилию.

«Слушайте, это же очень почетно – получить этот 
орден. Всё жду, что мне его передадут, пригласят в 
Республику Беларусь, хотелось бы носить его с гордо 
поднятой головой тут, у сердца», – смеется Маргарита 
Левчук в ответ на вопрос о ее реакции. Певица уверена, 
что «когда наше государство начинает травить публич-
но», то это делает жертв травли героями. «Люди сразу 
понимают: значит, наш человек, если травит государ-
ство», – сказала Deutsche Welle Маргарита Левчук, кото-

рая публично поддержала мирные протесты в стране, а 
с осени 2020 года живет в Литве.

Озабоченности или страха оскорбления в ее адрес 
по телевидению у нее, по ее словам, не вызвали. «Мне 
приятно, что я своей, если можно так сказать, поли-
тической сатирой так задела их за живое, что они мне 
уделили шесть минут эфирного времени, и психолога из 
Чехии взяли, и сравнили меня с Хворостовским. Спасибо 
большое, столько чести», – иронизирует Левчук.

В целом она считает телевизионный сюжет о себе 
крайне плохо сделанным. «Обзываться, называть меня 
проституткой, тлёй или еще кем-то – это очень 
низкий уровень, не хочется об этом говорить много». 
Единственный неприятный момент, говорит Маргарита, 
– то, что пожилые родные и знакомые могли тоже 
видеть передачу. «Бабушки же верят тому, что говорят 
по телевизору», – заметила она.

Павел У К :
«У меня слоновья 

кожа»

На вопрос о реакции на видеосюжет по СТВ бывший 
министр культуры Павел Латушко сказал, что «уже 
привык», и что у него «слоновья кожа» к подобным виде-
оматериалам. Латушко говорит, что «такие пропаганди-
сты, как Азарёнок и Тур, работающие на главных теле-
каналах страны, преследуют определенные цели – пока-
зать несостоятельность белорусской оппозиции», но 
при этом, по его словам, опросы социологических служб 
показывают, что рейтинги передач на государственном 
ТВ очень низкие. «Люди не хотят пропаганды, у них 

есть другие источники информации», – сказал Латушко.
Он заметил, что сталкивался с куда более весомым 

давлением в момент перехода с государственной службы 
в политическую оппозицию к президенту Беларуси: «Я 
получал прямые угрозы со стороны Лукашенко, который 
обещал меня задушить собственными руками в том 
случае, если я предам его. Он воспринимает всех людей 
по принципу личной преданности. Его не интересуют 
преданность интересам государства, общества, бело-
русского народа».

Будучи за границей, Латушко, по его словам, чув-
ствует себя в относительной безопасности. «Какие-то 
меры предосторожности я предпринимаю, но это нико-
им образом не сказывается на эффективности моей 
работы и моей целеустремленности», – сказал он. При 
этом мириться с травлей по государственному ТВ Павел 
Латушко не намерен: «У нас нет иного пути и другого 
выхода, как остановить правовой беспредел и массовые 
репрессии, которые совершаются в европейской стране в 
двадцать первом веке, возле границ Евросоюза. У нас нет 
морального права не бороться за свободу наших коллег».

гор  Н :
«Жена сказала,  
что это хорошая 

реклама»
«Поморщился, отплевался. Жена сказала, что это 

хорошая реклама. С тем пошел спать», – прокомменти-
ровал первые впечатления от просмотра СТВ бывший 
посол Беларуси в Словакии Игорь Лещеня. Он был 
тем, кто публично отреагировал на оскорбительные 
видео в свой адрес, высказав предположение, что «опус 
господина Азарёнка можно рассматривать как подстре-
кательство к насилию над конкретным «предателем», 
Лещеней».

В отличие от других мишеней шельмования белорус-
ского гостелевидения, Игорь Лещеня остается в Беларуси: 
«Конечно, в нашей стране никто не может быть уверен 
в своей безопасности. В этом моя сила, в этом мое пре-
имущество: я принципиально – здесь, как бы мне ни было – 
удобно или нет, комфортно или нет, с материальной или 
другой точки зрения. Но в этом и моя слабость».

С другими видами давления со стороны госу-
дарства бывший высокопоставленный дипломат и 
чиновник – в середине 2000-х Лещеня был помощ-
ником президента Беларуси – по его собственным 
словам, не сталкивался: «Угрозы не поступают. 
Больше бывает приятных моментов, когда люди 
разных поколений узнают меня в кафе». Тем не 
менее дипломат вспомнил и несколько случаев: 
«Очень известные, влиятельные и относительно 
независимые от власти люди боялись со мной пить 
кофе. Они говорили: солидарны, но не хотим, чтобы 
с нами было, как с Бабарико».

Несмотря на публичную травлю, жаловаться на свою 
жизненную ситуацию Лещеня не собирается: «Мне, 
конечно, не сильно просто, но чего бога гневить: есть 
люди, у которых намного всё хуже и сложнее». Он не 
склонен переоценивать значение обвинений, звучащих 
по гостелеканалам: «Азарёнок для меня – не критерий. 
Это для меня образец не самого умного исполнения про-
пагандистского заказа». Бояться, по его мнению, сле-
дует не травли с экрана, а «каких-то иных действий». 
«Можно ожидать, но не сильно верится – разве что 
хозяин дворца (Александр Лукашенко) лично что-то 
скажет в мой адрес».
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«Рэспект Віктару Манаеву, 
які гэтак сыграў  

нямецка-беларускага 
суддзю, што можа ачоліць 
сённяшні Вярхоўны суд»
У Міжнародны дзень тэатра Купалаўцы паказалі 

спектакль «Страх» у пастаноўцы Мікалая Пінігіна.  
На паэта і палітыка Уладзіміра Някляева пастаноўка 

зрабіла моцнае ўражанне. 

Генерал Юрий Караев в центре 
девичьего цветника

пРЭМ’ЕРА!

“У гэта свята мы хочам паразмаўляць з 
нашымі гледачамі пра страх, а нашым голасам 
будзе адзін з найвыбітнейшых пісьменнікаў 
ХХ стагоддзя – Бертальд Брэхт, – анансавалі 
Купалаўцы сваю прэм’еру. – У 1930-я гады 
Брэхт быў пазбаўлены нямецкага грамад-
зянства і вымушаны быў эмігрыраваць. Але 
ва ўсе краіны, дзе пасля жыў пісьменнік, 
упэўненымі крокамі паступова прыходзіў 
страх – дабіраўся нацызм. 

П’еса «Страх і галеча Трэцяга рэйха» рас-
казвае зусім не пра ўзнікненне нацызму. Гэтае 
падрабязнае апісанне механізмаў наладжанай 
сістэмы Брэхт пісаў на падставе сведчанняў 
відавочцаў і газетных зацемак. Перапоўненыя 
турмы, росквіт прапаганды, людзі, што не 
маюць права на сваё меркаванне, паўсюдная 
галеча і ўсеагульны ліпучы страх. Але чым 
страшнейшая хлусня, тым меншы яе плён. 
Тым хутчэй яна зжарэ саму сябе.

Дзень тэатра – сімвалічны дзень, асабліва 
сёлета. Мы – тэатр без сцэны, тэатр у выгнанні. 
Самае моцнае, што мы можам зрабіць у такі 
дзень, – гэта выказацца на той мове, якая 
найбольш зразумелая нам – на мове тэатра”.

“Брэхт напісаў п’есу «Страх і галеча Трэцяга 
рэйха» (паводле якой пастаўлены спектакль) у 
сярэдзіне 30-х гадоў мінулага стагоддзя – на 
ўздыме фышызму ў Нямеччыне, – падзяліўся 
Уладзімір Някляеў сваімі думкамі пасля пра-
гляду спектакля ў сацсетках. – Але дакладна 
ўсё тое самае, пра што ён напісаў, адбыва-
ецца і на пачатку 20-х гадоў ХХІ стагоддзя ў 
Беларусі.

Палітычны рэжым, які пануе сёння на 

нашай зямлі, вызначаецца па-рознаму. 
Аўтарытарызм, дыктатура, ваенная дыктату-
ра… Спектакль Купалаўцаў – наўпроставы і 
пераканаўчы доказ таго, што ў Беларусі сёння 
фашызм. Бо калі нямецкі тагачасны рэжым 
і цяперашні рэжым беларускі супадаюць ва 
ўсіх дэталях, значыць, яны супадаюць ва ўсім.

Тое, што з’явы гэтыя рознамаштаб-
ныя, неістотна. Фашызм не бывае вялікім 
ці маленькім, бо сутнасць ягоная – адна. 
Нечалавечая.

У спектаклі шмат метафар. Не толькі ў 
тэксце п’есы, але і ў сцэнічным вырашэнні, 
якое як бы і не сцэнічнае. Няма звыклых для 
тэатра дэкарацый, дый самой сцэны няма: 
усё дзеецца проста ў прасторы. Вісіць у паве-
тры… І гэта прачытваецца не толькі як «нас 
выгналі з нашага дома, пазбавілі сцэны», але 
і як «такое можа быць паўсюль». Фашызм, 
як інфекцыя (як кавід), можа ўзнікнуць дзе 
заўгодна, і, калі тэрмінова не ўжыць супраць 
гэтай інфекцыі вакцыну, яна можа перарасці 
ў эпідэмію ці нават пандэмію...

Калі не глядзелі спектакль, раю пагляд-
зець.

Рэспект усім акцёрам – і асобна Віктару 
Манаеву, які гэтак сыграў нямецка-белару-
скага суддзю, што можа ачоліць сённяшні 
Вярхоўны суд”.

У спектакля “Страх” – тры часткі, усе 
яны будуць даступны для прагляду да 31 
сакавіка на ютуб-канале “Купалаўцы”.

“Даты далейшых паказаў шукайце ў 
рэпертуары на нашых старонках”, – гавораць 
купалаўцы.

ГдЕ ЭТо ВИдАНо…

В Гродненском универ-
ситете имени Янки Купалы 
на прошлой неделе выби-
рали мисс и мистеров вуза. 
Мероприятие называлось 
эпично: «Весенний праздник 
красоты, юности и арти-
стического мастерства». 
Если проще, конкурс красо-
ты, у которого было жюри и, 
конечно же, председатель. И 
кто бы вы думали его воз-
главлял – народный артист, 
художник? Профессор или 
известный врач? Директор 
музея, режиссер, наконец, 
летчик-испытатель? Конечно, 
нет. Председателем жюри был 
милиционер – подозреваю, 
самая важная для власти на 
сегодняшний день профессия.

Конечно, это был человек 
в больших чинах, а именно 
– бывший глава МВД гене-
рал-лейтенант Юрий Караев 
(теперь он помощник прези-
дента по Гродненской обла-
сти). После подведения итогов 
конкурса было сделано общее 
фото на память – большой 
начальник в центре девичьего 
цветника… Несколько сму-
щен? Наверное… Но и дово-
лен? Пожалуй. Сдержанная 
улыбка сурового воина игра-
ет на его губах – сейчас ведь 
лучше поработать над смяг-
чением образа того жестоко-
го силовика, который летом 
и осенью беспощадно руко-
водил подавлением белорус-
ского протеста, вызванного 
беспрецедентными фальси-
фикациями результатов пре-
зидентских выборов. Поэтому 
надо постоять среди шелка и 
шифона, рядом с чистотой, 
юностью и здоровьем. Чтобы 
общество быстрее стало забы-

вать, как люди в форме (и без 
нее!) колотили честных и 
принципиальных сограждан 
до синевы. Чтобы в памя-
ти осталось только положи-
тельное: Ю.Караев – благо-
родный ценитель молодости 
и красоты.

Может, кому-то это 
покажется удачной сменой 
амплуа. Но хочу напом-
нить, что красота и здоровье 
особенно беспощадно кара-
лись при министре Караеве. 
Например, безусловная кра-
савица и умница «Мисс 
Беларусь – 2008» Ольга 
Хижинкова была посажена в 
изолятор, где провела в общей 
сложности 42 дня. И в каких 
антисанитарных, унизитель-
ных условиях пребывала жен-
щина! Как грязная воровка в 
эпоху средневековья. И титу-
лы не помогли. И генерал с 
ней фото почему-то не сделал. 
Не было подобающего фона в 
камере?

Жестоко поплатилась за 
инакомыслие и другая кра-
савица – топ-баскетболистка 
Елена Левченко. Сколько 
дней она провела в СИЗО на 
голых досках без туалетных 
принадлежностей и матраса? 
А как подло была задержана 
– в аэропорту, при вылете на 
лечение… Почему же ей не 
пришел на выручку генерал 
Караев, «тонко чувствующий» 
красоту? Уж фото с такой 
признанной знаменитостью, а 
также бесспорно очарователь-
ной женщиной можно и для 
семейного архива сохранить. 
Но нет… Елена Левченко – 
человек сильной воли, сталь-
ного характера. Талант! Она 
слишком яркая личность, ее 
харизма могла бы ненароком 
затмить и генерала, и марша-
ла. То ли дело фото со сту-
дентками…

Список красавиц и умниц, 
чьи конституционные и чело-
веческие права безжалостно и 

грубо попирала милиция под 
руководством экс-министра 
Караева, можно продолжать и 
продолжать – никто не забыт, 
ничто не забыто. Так что 
теперешние сентиментальные 
уловки генерала не введут 
нас в заблуждение. Впрочем, 
начиная с античности, со 
времен императора Нерона, 
так поступали многие сатра-
пы и кровавые начальни-
ки. Сначала давили людей, 
потом шли наслаждаться 
театральным искусством или 
писали акварели. Вышивали 
крестиком. Медитировали. 
Раздавали милостыню, чтобы 
прийти в равновесие и задо-
брить судьбу. Делали фото 
на память. В общем, разы-
грывали спектакль, надева-
ли добрые маски… Но, как 
правило, неудачно. В истории 
они навеки оставались со сво-
им истинным – непригляд-
ным – лицом.

Елена МОЛОЧКО.

БудЬТЕ здоРоВы!

Все, что надо знать о прививках против коронавируса
На самые частые вопросы по вакцинопрофилактике COVID-19 отвечает врач-инфекционист Никита Соловей.

Развивается ли защитный 
иммунитет после 

перенесенной COVID-
инфекции? Можно ли 

снова заболеть?
Специфичные для SARS-CoV-2 

антитела и клеточно-опосредован-
ный иммунный ответ появляют-
ся после перенесенной COVID-19 
инфекции. Имеющиеся резуль-
таты исследований указывают, 
что защитное действие иммунной 
системы может сохраняться по 
меньшей мере несколько месяцев. 
Однако остается неясным, все ли 
перенесшие инфекцию пациенты 
вырабатывают защитный иммун-
ный ответ и как долго защитный 
эффект сохраняется после перене-
сенного заболевания.

Риск повторного инфицирова-
ния в течение первых 3–4 месяцев 
после первоначальной инфекции 
оценивается в настоящее время как 
очень низкий. В следующие месяцы 
после заболевания риск реинфек-
ции возрастает, такие случаи неод-
нократно описаны в литературе и 
встречались в клинической прак-
тике врачей в Республике Беларусь.

Какие вакцины доступны  
в настоящее время  

в Беларуси?
В клинической практике в 

Республике Беларусь на сегодняш-

ний день используются две вакци-
ны:

а) «Гам-КОВИД-Вак» (она же 
«Спутник V», ФГБУ «НИЦЭМ 
им.Н.Ф.Гамалеи» Минздрава России, 
Российская Федерация) – комбини-
рованная векторная вакцина;

б) вакцина против SARS-CoV-2 
(клетки Vero) (Пекинский инсти-
тут биологических продуктов, 
Китайская Народная Республика) – 
инактивированная вакцина.

Где можно сделать 
прививку против COVID-19?

В каждом конкретном случае 
данную информацию можно полу-
чить, обратившись на сайт амбула-
торно-поликлинического учрежде-
ния, к которому относится пациент, 
или позвонив в справочную службу 
данного учреждения.

Предотвращает ли 
вакцинация 

бессимптомную передачу 
возбудителя COVID-19?
Ограниченные данные пред-

полагают, что вакцинация может 
уменьшать риск бессимптомной 
инфекции, хотя и не ясно, в какой 
степени это реализуемо на практике. 
Поскольку бессимптомная инфек-
ция способствует распространению 
SARS-CoV-2 в популяции челове-
ка, рекомендуется соблюдать меры 
инфекционного контроля и меры 
индивидуальной профилактики 
инфицирования коронавирусом 
даже после вакцинации.

Как долго сохраняется 
иммунитет после 

прививки?
Ожидается, что поствакциналь-

ный иммунный ответ для боль-

шинства вакцин будет сохранять-
ся на протяжении не менее 2 лет. 
Окончательно подтвердить данное 
предположение можно будет после 
публикации результатов частоты 
инфицирования COVID-19 пациен-
тов, получивших вакцины против 
COVID-19 в первых фазах клини-
ческих испытаний в середине 2020 
года, по прошествии необходимых 
интервалов времени.

Какие противопоказания 
для вакцинации?

Вакцина показана всем лицам 
старше 18 лет, не имеющим проти-
вопоказаний для вакцинации, неза-
висимо от их иммунного статуса 
(предшествующего наличия анти-
тел к SARS-CoV-2) или перенесен-
ной COVID-19 инфекции в анам-
незе.

Противопоказания для вакцина-
ции «Гам-КОВИД-Вак»:

– гиперчувствительность к како-
му-либо компоненту вакцины или к 
вакцине, содержащей аналогичные 
компоненты;

– тяжелые аллергические реак-
ции в анамнезе;

– острые инфекционные и неин-
фекционные заболевания, обостре-
ние хронических заболеваний (в 
этом случае вакцинацию проводят 
через 2–4 недели после выздоров-
ления или стабилизации хрони-
ческого заболевания; при легких 
острых респираторных заболевани-
ях, острых кишечных инфекциях 
вакцинацию проводят после норма-
лизации температуры);

– беременность и период грудно-
го вскармливания;

– возраст до 18 лет (в связи с 
отсутствием данных об эффектив-
ности и безопасности).

Противопоказания для вакцина-
ции вакциной против SARS-CoV-2 
(клетки Веро), вероятно, являют-

ся схожими (в настоящее время 
инструкция по применению к дан-
ной вакцине отсутствует на сайте 
Центра экспертиз и испытаний в 
здравоохранении).

Все пациенты, которым выпол-
нена вакцинация, должны наблю-
даться медицинским персоналом 
учреждения здравоохранения 
в течение 30 минут от момента 
выполнения процедуры.

Какие побочные эффекты 
могут быть?

Наиболее частые побочные 
эффекты для всех типов вак-
цин против COVID-19 включают 
локальные реакции в месте инъек-
ции, лихорадку, головную боль, сла-
бость, озноб, миалгии, артралгии.

Данные реакции наиболее часто 
регистрируются у лиц молодо-
го возраста, в некоторых случаях 
могут отсутствовать после введения 
первой и развиваться после введе-
ния второй дозы вакцины.

Анафилаксия является крайне 
редким побочным эффектом. Так, 
по результатам анализа использо-
вания мРНКовых вакцин в США 
зафиксирован только 21 эпизод ана-
филаксии после 1.893.360 доз вак-
цины (11,1 событие на 1 млн вакци-
наций). Риск анафилаксии повышен 
у индивидуумов с аллергическими 
реакциями в анамнезе.

Можно ли после 
вакцинации использовать 

анальгетики?
Анальгетики и антипирети-

ки (например, нестероидные про-
тивовоспалительные средства) 
могут быть приняты при развитии 
локальных или системных побоч-
ных эффектов после вакцинации. 
Однако назначение данных лекар-

ственных средств до выполнения 
вакцинации не рекомендуется, так 
как неясно их влияние на иммун-
ный ответ организма на вакцину.

Можно ли предупредить 
поствакцинальные 

реакции?
На сегодняшний день не суще-

ствует подходов, которые показали 
бы эффективность в плане профи-
лактики поствакцинальных реак-
ций. Поствакцинальная реакция 
является следствием активации 
иммунной системы пациента на 
введение вакцины, поэтому попыт-
ки профилактического приема 
жаропонижающих, противогиста-
минных средств и глюкокортико-
стероидов перед выполнением вак-
цинации могут повлиять на дей-
ствие вакцины и выработку эффек-
тивной иммунной защиты.

Что делать людям  
с сахарным диабетом?
На сегодняшний день нет каких-

либо данных, говорящих о большем 
риске поствакцинальных реакций 
у лиц с сопутствующей хрониче-
ской патологией. Наоборот, чаще 
поствакцинальные реакции разви-
ваются у лиц молодого возраста без 
каких-либо сопутствующих заболе-
ваний.

Как быть, если пациент 
заболел COVID-19 после 
получения первой дозы 

вакцины?
Если инфекция диагностируется 

после получения первой вакцины 
из серии из двух доз, вторая доза 
все же также должна быть введена.

Также возможен вариант отло-

жить вакцинацию на 90 дней с 
момента заражения: риск повтор-
ного заражения в этот период вре-
мени низок, а отсрочка вакцинации 
позволяет другим людям пройти 
вакцинацию раньше. Отложить 
вакцинацию на 90 дней также реко-
мендуется лицам, получавшим во 
время лечения моноклональные 
антитела или плазму реконвалес-
центов.

Если человек проходит 
химиотерапию, когда он 
может вакцинироваться?

Проведение активной химиоте-
рапии или другого иммуносупрес-
сивного лечения не является про-
тивопоказанием для выполнения 
вакцинации против COVID-19. В 
то же время следует иметь в виду, 
что во время действия иммуно-
супрессивных лекарственных 
средств эффективность поствак-
цинального ответа может быть 
ниже, чем это ожидается в попу-
ляции неиммунокомпрометиро-
ванных пациентов.

Какие лабораторные 
исследования помогают 
оценить эффективность 

вакцинации?
В настоящее время лабора-

торные исследования для оцен-
ки эффективности вакцинации 
существующими вакцинами не 
являются рутинными и внедре-
ны в работу лишь нескольких 
учреждений здравоохранения 
в Республике Беларусь. В целом, 
для определения формирования 
поствакцинального иммуните-
та необходимы серологические 
тесты, способные детектировать 
антитела к S-протеину вируса.
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пА зА ГуЛЬН Й

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРыЖАВАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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ШАХМАТы

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

з  пЕРШыХ  ВусНАў

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладз м р Н В :
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распав ў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «с ння не варта апускаць рукі».

уТБоЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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МАзАІКА

МАзАІКА

Ізноў гульня…
эмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.
Як стала вядома, жаночае 

першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Пакол к   р дакцы  няма маг ымасц  р ц нзавац   вяртац  нявыкарыстаныя мат рыялы  яна пак дае права ступац  
у перап ску за сабой. а iн ар ма цы  раз меш а ну   р к лам ных аб явах  р  дак цыя не ад каз вае. о гуц  дру ка вац ца 
ма т  ры я лы  у якiх пазiцыя а та ра  не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед ан не аб дзяр а най р г стра цы  сродку масавай 
н армацы  9  ад  студзеня 2010 г. выдадзена н ст рствам н армацы  спубл к  еларус  па с вед ан не аб 
дзяр а най р г стра цы  22  ад  са кав ка 2000 г. . Над ру ка ва на   друкарн  дзяр а нага прадпрыемства «Выдавецтва  
« еларуск  ом друку». П 93 10  ад 30.0 .200 .  Пр т Незале насц  9 1  220013  г. нск. Падпiса на  друк 
10.0 .2020 у 1 .00. б м  друк. ар ку шы. ы ра   22 0 0 кз. а каз  250 .

Из пЕРВыХ усТ дуХоўНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр П К

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у  - 2.)

– 50 –

21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае Дынама  дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека

Влад м р П Н В:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯНЕРы

ЧАсТНАЯ ЖИзНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМ  гадалі  ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

цІКАВА

поЛЕзНо зНАТЬ ГРоМКоЕ дЕЛо

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги из яли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.
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КРыЖАВАНКА

Хто людзей 
весяліць, за 

таго ўвесь свет 
стаіць

Прысвячаецца Дню смеху – 1 красавіка

Па гарызанталі: 2.“Пад дуду і пад цымбалы //Топне, прыспявае. 
// Сцеражыцеся ўсе людзі: // … гуляе” – з верша Я.Купалы “Ігнату 
Буйніцкаму”. 7.Да таго цягнецца кабета, у каго звонкая … (прык.). 
8.Весялосць лепш за … (прык.). 11.Пакаёвая перасоўная перагарод-
ка. 13.“Плюе на …, але з якой любоўю!” (цытата невядомага аўтара). 
14.Плач і смех – … (прык.). 15.Камп’ютар без мышкі, што … без даху 
(прык.). 16.Шоўкавае адзенне, а … малпавае (прык.). 19.Адчуванне 
холаду. 20.“Чырвоная журавінка // На купінцы спее. // … мяне паца-
луе, // А чатыры млее” (прыпеўка). 22.“Адна была Пелагея , а другая … 
. // Закілзалі Мікалая, паехалі ў пекла” (прыпеўка). 26.“Чым слабейшая 
жанчына, тым мацнейшыя яе …” (цытата невядомага аўтара). 28. … 
стаіць на адной назе, а праўда – на дзвюх (прык.). 29.Пайшоў у …, 
застаўся без сарочкі (прык.). 30.“Прыпісала мне дыету // Родная мая 
кабета: // Суп нішчымны, праснакі, // … і мацюкі” (прыпеўка).

Па вертыкалі: 1. … прыгожай жанчыны – слёзы кашалька 
(італьянская прык.). 2.Дзед плача, а … скача (прык.). 3.Дзікі асёл. 
4.Апошні … лепей першага. Смейцеся на здароўе! 7 красавіка – 
Сусветны дзень здароўя. 5.Мы з табою, як рыба з вадою: я на бераг, ты – 
на … (прык.). 6.Самыя гарачыя … – у лазні (прык.). 9.Ніколі і нікому не 
кажы, што ў цябе жонка – … і поўна грошай (французская прык.). 10.“ 
… – як скачкі з парашутам: ад зацяжных захоплівае дух” (К.Меліхан). 
12.Той, хто ўсё жыццё верны адной любові. 14.Спартсмен, які займаец-
ца буерным спортам. 17.“Мая любімая … – кароста: пачухаўся і яшчэ 
хочацца. А самая ненавісная – гемарой: ні самой паглядзець, ні люд-
зям паказаць” (Ф.Ранеўская). 18.Той, хто падае заяву. 21.Сем дзевак не 
нажыва, а … (прык.). 23.Той, хто паказвае шлях куды-небудзь (перан.). 
24.“На вуліцы суха …, // Пайду замуж за Піліпа. // Ужо … зелянее, 
// Па Піліпу душа млее” (прыпеўка). 25.Тое, што і юшка. 27. … даў 
здароўе, ды грошай няма (прык.).

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 2.Беларус. 7.Манета. 8.Багацце. 11.Шырма. 

13.Народ. 14.Браты. 15.Хата. 16.Рыла. 19.Азноб. 20.Адзін. 22.Тэкля. 
26.Абдымкі. 28.Брахня. 29.Прочкі. 30.Качарга.

Па вертыкалі: 1.Усмешка. 2.Баба. 3.Анагр. 4.Смех. 5.Дно. 
6.Жанчыны. 9. Прыгажуня. 10.Пацалункі. 12.Адналюб. 14.Буерыст. 
17.Хвароба. 18.Заяўнік. 21.Зжыва. 23.Маяк. 24.Ліпа. 25.Юха. 27.Бог.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Причины весеннего 
выпадения волос

Интенсивное выпадение волос весной связано с дефицитом вита-
минов и стрессами, накопленными за зиму. Такие причины назвала 
врач-дерматолог Юлия Колюбина.

Она объяснила, что зимой волосы испытывают дефицит кислорода 
и витамина D из-за отсутствия солнца и необходимости носить шап-
ки.

При этом специалист добавила, что стрессы сказываются на всех 
органах и системах человека. «Так что выпадение волос – не специфи-
ческая весенняя проблема, просто становятся видны проблемы, нако-
пленные за зиму», – заявила медик, уточнив, что у женщин выпадение 
волос будет заметнее.

Для восстановления здоровья волос стоит разнообразить питание 
и ввести в рацион продукты с витаминами А, Е, омега 3, цинком, 
кальцием либо пропить комплекс витаминов или поливитаминов. 
Если это не помогает, стоит обратиться к специалисту, так как пробле-
ма может заключаться в гормональном дисбалансе или расстройстве 
желудочно-кишечного тракта.

(Lenta.ru)

Вадз м К В :

«Дома засталіся жонка  
і чацвёра дзяцей…»

Карэспандэнт «Народнай Волі» пацікавіўся, чым займаецца ў Нацыянальным 
антыкрызісным кіраванні чалавек, які адказвае за спорт.

Яшчэ ў мінулым годзе 
Вадзім Крывашэеў быў дырэк-
тарам Рэспубліканскага цэнтра 
алімпійскай падрыхтоўкі па фры-
стайле, але апошнія палітычныя 
падзеі ў краіне зрыкашэцілі і па ім.

Калі многія фрыстайлісты, у 
тым ліку і вядомы трэнер Мікалай 
Казека, падпісаліся пад лістом 
з патрабаваннем новых выбараў і 
адстаўкі Лукашэнкі, Крывашэеву 
было прапанавана звольніцца – з-за 
дрэнна праведзенай ідэалагічнай 
працы.

Яму прапанавалі месца ў РЦАП 
па водных лыжах, Крывашэеў 
адмовіўся туды ісці і нейкі час 
заставаўся без працы.

А на пачатку гэтага года стала 
вядома, што замест Аляксандры 
Герасімені ён стаў адказным за 
маладзёжную палітыку і спорт у 
Нацыянальным антыкрызісным 
кіраванні.

– Апошнім часам змянілася і маё 
жыццё, і праца, бо тое, чым займаюся 
зараз, не параўнаць з тым, што рабіў на 
пасадзе дырэктара цэнтра алімпійскай 
падрыхтоўкі, – кажа Вадзім, які са 
снежня мінулага года жыве і працуе 
за мяжой. – Іншая справа, што мне 
вельмі спатрэбіліся і мой вопыт, і веды 
ў спартыўнай галіне.

Сфера дзейнасці застаец-
ца ранейшай – спорт, хаця ў гэты 

момант больш засяроджаны на аба-
роне правоў беларускіх спартсменаў. 
У гэтым плане даводзіцца паста-
янна быць у цесным кантак-
це з міжнароднымі інстытутамі 
– з Міжнародным алімпійскім 
камітэтам і нацыянальнымі 
федэрацыямі.

– А вашы абавязкі ў чым заклю-
чаюцца?

– Нельга сказаць, што ў мяне ёсць 
шэраг канкрэтных абавязкаў, якія 
я павінен выконваць. У нас цэлая 
каманда. Усе разам распрацоўваем 
нейкія ініцыятывы, стратэгію 
паводзін, абмяркоўваем, як будзем 
дасягаць тых мэт, што паставілі. У 
камандзе ёсць і юрысты, і тыя, хто 
адказвае за СМІ, і людзі, якія пра-
цуюць на піяр, і спецыялісты па 
спартыўных пытаннях. Скажам так: 
кожны на сваім месцы, але ўсе робім 
адну справу.

– Ці звяртаюцца да вас зараз па 
дапамогу беларускія спартсмены, 
якія пацярпелі ад рэпрэсій за сваю 
грамадзянскую пазіцыю?

– Безумоўна. Сітуацыя не вельмі 
змянілася ў адрозненне ад мінулага 
года, нам паступае шмат інфармацыі, 
што людзі цярпяць за сваю пазіцыю. 
Іншая справа, што не ўсе гатовы пра 
гэта распавесці публічна. Хаця зра-
зумела, што сёння ўся сістэма пра-
цуе на тое, каб падзяліць людзей 

на «правільных» і «няправільных». 
Маўляў, хто не з намі, той супраць 
нас.

Усе такія факты, якія тычацца 
спартыўнай галіны, намі фіксуюцца 
і будуць перададзены ў Міжнародны 
алімпійскі камітэт.

Акрамя таго, мы дапамага-
ем спартсменам рыхтавацца да 
спаборніцтваў, вырашаем нейкія 
пытанні, якія звязаны з забеспячэн-
нем і матэрыяльнай дапамогай.

– Тых спартсменаў, якія 
выказалі сваю пазіцыю, але 
вымушаны былі з’ехаць за мяжу, 
прапаганда нярэдка называе 
«здраднікамі»…

– Тут здзіўляцца няма чаму. 
Сёння вельмі дзіўна чуць, што 
намі кіруюць «заходнія лялькаво-
ды», хаця насамрэч у нас працу-
юць толькі беларускія спартыўныя 
спецыялісты, якія не схавалі пасля 
выбараў галаву ў пясок, а адкрыта 
сказалі тое, што думаюць.

Мне падаецца, што найперш 
здраднікі – гэта тыя, хто хлусіць 
свайму народу. Таму давайце назы-
ваць рэчы сваімі імёнамі. Каго мы 
працягваем падманваць? Наша 
задача – паказваць у міжнародных 
інстытутах гэты падман.

– Раней на пасадзе, якую зараз 
займаеце вы, працавала плыўчыха 
Аляксандра Герасіменя. Зараз 

вядома, што ў яе могуць забраць 
дом у Драздах, які яна ўжо пабуда-
вала…

– Мы працуем у адной каманд-
зе з Аляксандрай, безумоўна, 
абмяркоўвалі гэтую тэму. Што тут 
можна сказаць? Бачым, якімі нізкімі 
ўчынкамі тыя, хто пры ўладзе, помс-
цяць сваім апанентам. І законы тут 
ужо не працуюць.

– За мяжой вы ўжо больш за 
тры месяцы. Як прайшлі адапта-
цыю? Не сумуеце па родным краі?

– Паверце, усе тыя, каго бела-
руская прапаганда сёння называе 
«збеглымі», з’ехалі за мяжу не па 
сваёй волі, і гэта міграцыя працяг-
ваецца.

Безумоўна, гэта няпро-
ста – знаходзіцца ў іншай краіне, 
удалечыні ад сям’і, але такія сёння 
рэаліі. Гэта няпросты псіхалагічны 
момант, але мы ведалі, на што ішлі.

– Ваша сям’я дзе знаходзіцца?
– У Мінску. Пры гэтым разам з 

жонкай мы гадуем чацвярых дзяцей, 
таму мне, відаць, удвая складаней 
быць ад іх на адлегласці.

– Колькі вашым дзецям?
– Старэйшай дачцэ – 15 гадоў, 

сыну споўнілася 14, а малодшым – 5 
і 2 годзікі. Дарэчы, старэйшая дачка 
прыязджала да мяне ў госці, таму 
пагаварылі ўжывую. Зразумела, што 
зараз у любы момант можна пагу-
тарыць па відэасувязі, але гэта ўсё 
роўна не заменіць жывых зносін.

– Вы дадому не можаце прые-
хаць?

– Мяркую, у Беларусь мяне 
пусцілі б, ніхто ў гэтым плане не 
абмяжуе. Іншая справа, як будуць 
разгортвацца падзеі далей. Не 
выключана, што людзі з пэўных 
структур абавязкова захочуць 
сустрэцца са мной і пагутарыць на 
прадмет таго, чым я зараз займаюся.

І не факт, што пасля гэтага я 
куды-небудзь змагу паехаць. Мы 
ж бачым, што зараз адбываец-
ца ў краіне. За бел-чырвона-белыя 
сняжынкі на вокнах людзей штра-
фуюць і кідаюць за краты. Таму дно 
яшчэ не прабіта. А значыцца, вяр-
тацца дадому пакуль небяспечна.

– Вы зараз у якім горадзе 
знаходзіцеся?

– Сёння я магу знаходзіцца ў 
Варшаве, заўтра – у Вільнюсе, праз 
тыдзень – у Кіеве. Скажам так, пра-
ца ў нас мабільная. Хаця ніхто не 
скардзіцца. Усе мы ведаем, дзеля 
чаго працуем і змагаемся.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Душевая лейка окончательно забилась
Как прочистить ее при помощи доступных средств

Известняковый налет на лейке душа может 
серьезно осложнить жизнь и доставить немало 
бытовых неприятностей. Рано или поздно лей-
ка может «зарасти» настолько, что вода через 
нее фактически перестанет течь. А те немного-
численные струйки, которые все-таки будут 
прорываться, скорее всего, будут разлетаться 
во все стороны похлеще городского фонтана! 
Мириться с подобным нельзя, а потому следует 
вовремя чистить лейку.

Если лейка в душе перестала выполнять 
свои прямые обязанности, то настоятельно 
рекомендуется ее почистить. Известняковый 
налет будет появляться всегда. Причина тому 
– жесткость воды. Простые граждане с этим 
поделать ничего не могут. Остается толь-
ко правильно и своевременно ухаживать за 
своей сантехникой. Благо процедура очист-

ки занимает 5–10 минут и выполняется при 
помощи доступных средств.

Итак, первым делом снимаем лейку. Для это-

го придется открутить от нее шланг. После это-
го необходимо разобрать элемент сантехники 
на составные части при помощи имеющегося в 
доме инструмента. Большинство душевых леек 
держится буквально на одном винтике. Иногда 
он спрятан под пластиковое ситце. В этом слу-
чае сначала нужно снять его при помощи пово-
рота в нужную сторону.

Как только душевая лейка будет полностью 
разобрана на составные части, можно присту-
пать к ее промывке. Берем небольшую емкость, 
складываем в нее все детали, засыпаем 2–3 
ложки лимонной кислоты и заливаем свежим 
кипятком. Оставляем лейку в таком положении 
на 15–20 минут, а потом берем щетку и оттира-
ем всё, что осталось (если осталось). После про-
цедуры детали надо высушить и собрать лейку 
в обратном порядке.


